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STARÉ MESTO
Zmluvu s víťazom súťaže 
o prenájom budovy Propel-
lera nepodpíšeme! K tomu-
to prekvapujúcemu rozhod-
nutiu dospela samospráva 
v Starom Meste, pričom 
argumentuje viacerými 
dôvodmi. Na jeseň plánu-
je vyhlásiť novú obchod-
nú verejnú súťaž o túto 
funkcionalistickú pamiat-
ku, medzitým ju dočasne 
premenila na „výkladovú“ 
galériu s transparentmi či 
bannermi z nedávnych pro-
testov.
Pripomeňme, že od roku 
2021 fungovala v Propelleri 
kaviareň a predajňa suve-
nírov, ktorú prevádzkovala 
sochárka Nina Šošková. Jej 
projekt contemporary_suve-
nir shop & cafe však v súťaži 
o prenájom ikonickej budovy 

na nábreží neuspel, hoci pri-
nášal rovnakú funkciu, akú 
chcelo Staré Mesto. Jediným 
hodnotiacim kritériom bola 
totiž cena prenájmu a najvyš-
šiu ponúkla firma Retail Con-
sulting, za projektom je Jozef 
Berko, šéf siete potravín De-
lia. Koncept Niny Šoškovej 
nebol o komercii, do Propele-
ru prinášal kultúru, prezento-
val (aj predával) diela našich 
dizajnérov a umelcov.
Na vypratanie priestorov 
koncom februára tohto roku 
dostala Nina Šošková od sa-
mosprávy len niekoľko dní 
navyše, balila sa v rýchlosti, 
pritom nasledujúce mesiace 
vrátane letnej sezóny bola 
budova úplne prázdna. Prečo 
samospráva stopla rokovania 
s víťazom súťaže?
Argumentuje viacerými dô-
vodmi, spomína i možné 

zavádzanie či obchádzanie 
súťaže. „Po mesiacoch ro-
kovaní, ktoré ukázali mno-
hé, samospráve dovtedy ne-
známe skutočnosti, sme sa 
rozhodli zastaviť akékoľvek 
ďalšie rokovania a nepri-
stúpiť k podpisu zmluvy,“ 
uviedla hovorkyňa Veronika 
Gubková. 
Najzávažnejším dôvodom 
má byť podľa nej ziste-
nie, že všetky vizualizácie 
a prípravy na projektové 
dokumentácie zadával a fi-
nancoval tretí človek v po-
zadí, ktorý sa však do súťa-
že neprihlásil. „Mal pritom 
záujem prevádzkovať aj 
samotnú kaviareň, čo samo-
správa považuje za obídenie 
verejnej obchodnej súťaže,“ 
doplnila.  (ac, TASR)
 Foto: Matúš Husár
Pokračovanie na str. 6
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Ikonický Propeller
čaká nová súťaž s novými kritériami

Zvoní 
Hirošime
umieračik?
RUŽINOV
Skelet obchodného domu, 
ktorý špatí centrum Ru-
žinova už desiatky rokov, 
by sa mal konečne stať 
minulosťou. Mestská časť 
začala konanie o zmene 
územného rozhodnutia 
a po jeho vydaní bude 
môcť developer požia-
dať o búracie povolenie 
pre objekt, známy ako 
Hirošima, aj o stavebné 
povolenie na zmenu plá-
novaného polyfunkčného 
projektu Nové centrum 
Ružinova.
Nová podoba projektu má 
rešpektovať okolitú zástav-
bu a jeho ambíciou je tiež 
vrátiť do lokality funkčný 
verejný priestor. Súčasťou 
projektu je aj revitalizácia 
časti Papánkovho námestia 
priľahlá k novému poly-
funkčnému súboru. So zme-
nou projektu už v minulosti 
súhlasila mestská časť aj 
hlavné mesto, ktoré s in-
vestorom podpísalo zmluvu 
o spolupráci. Z nej vyply-
nuli investície do verejné-
ho priestoru i dopravnej 
infraštruktúry. „Výsledkom 
je projekt namiesto toho, 
ktorý má právoplatné sta-
vebné povolenie už skoro 
15 rokov a ktorý tam nikto 
z nás nechce,“ poznamenal 
starosta Martin Chren. Celý 
proces sa však takmer na 
dva roky zadrhol pre chý-
bajúce rozhodnutie EIA 
z Ministerstva životného 
prostredia. Chren verí, že 
dlhoročný skelet by mo-
hol z Ružinova zmiznúť už 
v roku 2025. (TASR, ak)

2 O Vajnoroch
 vie celé Slovensko
 Starosta Michal Vlček 

tvrdí, že Vajnory chcú 
zostať dedinou v mes-
te, obrovské koncerty 
však víta. V rozhovo-
re prezradil, z čoho 
mal pred festivalom 
LOVESTREAM naj-
väčšie obavy a ako ho 
vnímajú domáci, roz-
právali sme sa ale aj 
o doprave, novej vý-
stavbe či využití euro-
fondov.

4 Čo s dopravou?
 Zmeny na križovat-

ke Mýtna – Vazovova 
vyvolali veľké vášne. 
Architekt – urbanista 
vysvetľuje, prečo tre-
ba podporovať peší 
pohyb aj to, čo mu na 
nových cestách v mes-
te prekáža.

8 Školské časy
 Pre mnohých sladké, 

pre niektorých možno 
aj trochu náročné, no 
pre všetkých rozhodne 
nezabudnuteľné. Ako 
si na školské časy spo-
mínajú naši významní 
rodáci?

19 Lietajúci zázrak
 z Prešporku
 Lietanie je prastarý 

sen ľudstva. Vedeli 
ste, že najznámejšia 
vzducholoď Zeppelin 
má pôvod v našom 
meste?

ZADARMO 
Noviny o živote v Bratislave sú 
distribuované každý mesiac 
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Priestory sú pol roka prázdne, v týchto 
dňoch ich mestská časť premenila na 

dočasnú „výkladovú“ galériu.
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Imagine Dragons bolo para-
lyzované celé okolie Brati-
slavy, návštevníci parkovali 
v uliciach Vajnôr. Koncert 
sa skončil o pol dvanástej 
večer a bolo to naozaj počuť 
v celej mestskej časti a širo-
kom okolí. Naozaj príjemne 
ma prekvapili reakcie našich 
obyvateľov. Veľkú pozornosť 
sme však už vopred venovali 
tomu, aby boli o všetkom de-
tailne informovaní. Takmer 
žiadne sťažnosti sme nezare-
gistrovali a ak aj nejaké boli, 
tak ľudia pripomienkovali, 
že to mohlo byť viac počuť, 
lebo si v záhradách organizo-
vali grilovačky (úsmev).

A čo doprava, ktorá je 
problémom celej Bratislavy 
už roky?
Áno, to bola téma číslo je-
den. Nevieme sa s ňou vy-
sporiadať. Bratislava nemá 
metro a asi ho mať ani ne-
bude. Napriek tomu, že 
k nám prišlo 70-tisíc ľudí, 
zvládli sme to perfektne. 
Napríklad v Trenčíne, kde 
koncertoval Rammstein, 
trvalo uvoľnenie áut z are-
álu až do ranných hodín. 
Vo Vajnoroch sme mali po 
Imagine Dragons už o štvrť 
na štyri prázdne parkoviská 
a cesty. Akciu polícia ofici-
álne ukončila. Celý čas som 
bol pri policajných zložkách, 
aby som mal istotu, že všet-
ko je zabezpečené. To bol 
pozitívny moment prekva-
penia, že aj infraštruktúra 
Vajnôr a cestné napojenia ta-
kýto nápor dokážu zvládnuť. 
Dovolím si preto tvrdiť, že 
priestor starého letiska je na 
celom Slovensku miestom 
pre takéto koncerty a festi-
valy. Veď Vajnory vždy boli 
kultúrnou dedinou v meste. 
Takto sa nám ich podarilo 
dostať ešte na vyšší level.

Máte pocit, že festival Vaj-
norom pomohol?
Bez akéhokoľvek začerve-
nania si dovolím tvrdiť, že 
o Vajnoroch vie celé Sloven-
sko. Zapísali sme sa na mapu 
svetových metropol v orga-
nizovaní koncertov a festi-
valov.

Získavajú Vajnory z kon-
certov a festivalu aj penia-
ze?
Minulý rok áno, tento rok 
sme sa však dohodli inak. 
Organizátor LOVESTREA-
MU nám pomôže zabezpečiť 
kultúru vo Vajnoroch, čo má 
pozitívny dopad na náš roz-
počet. Je to na úrovni 60- až 
80-tisíc eur ročne. 

Samosprávy nemajú veľa 
peňazí vo svojom rozpoč-
te. Veľa peňazí ste čerpali 
z eurofondov. Na čo ste ich 
minuli?
Napriek posledným rokom, 
ktoré samosprávy zažívali, 
sme v dobrej kondícii. Naj-
dôležitejšími oblasťami sú 
školstvo, sociálna oblasť 
a šport a na tieto segmen-
ty sme sa zamerali v našich 
projektoch. Urobili sme prí-
stavbu a rozšírenie základnej 
školy, lebo záujem o bývanie 
vo Vajnoroch rastie a my 
chceme vytvoriť zázemie 
pre všetky rodiny s deťmi. 
Od septembra sme tiež roz-
šírili kapacitu školy, čím 
sme pokryli záujem. Vďaka 
eurofondom sme takto zain-
vestovali 3,5 milióna eur, čo 
by sme si z nášho rozpočtu 
nemohli dovoliť. Rovnako 
sme 1,05 milióna eur z eu-
rofondov využili na výstav-
bu zariadenia pre seniorov 
v celkovej hodnote 1,3 mi-
lióna eur. Uvedomujeme si, 
že toto nie je naša kompeten-
cia a tieto zariadenia by mali 
byť v kompetencii mesta, 
VUC-ky. Na druhej strane 
ale cítime zodpovednosť aj 
my, chceme uspokojiť našich 
obyvateľov. V týchto dňoch 
prebieha kolaudácia a od 
januára otvoríme komfortné 
nové miesto pre seniorov, 
ktorí si zaslúžia dôstojnú je-
seň života.

Čo je najväčším problé-
mom vašej mestskej časti?
Sme súčasťou Bratislavy 
a tým najväčším problémom 
je doprava. Rozšírenie diaľ-
nice D4 nám pomohlo, aj keď 
nie je prepojená s D1. Máme 
tvrdé merania dát o autách, 
ktoré tranzitujú cez Vajnory, 

a naozaj to výrazne pomáha. 
Snažíme sa budovať a rozši-
rovať cyklotrasy. Bez začer-
venania môžem povedať, že 
Vajnory boli lídrom v cyklo-
trasách. Pripravujeme cyklo 
koncept Rybničná, ktorý pre-
pojí centrum Vajnôr s Račou, 
a pracujeme aj na cyklotrase 
na Zlaté Piesky, kde sa ľudia 
napoja na električku.

Vajnory majú zastávku vla-
ku...
Áno, dlhodobo poukazujem 
na potenciál vlakovej dopra-
vy, ktorou sa viete dostať do 
Bratislavy za desať minút bez 
akýchkoľvek zápch. Pracuje-
me na tom, aby sme mali vo 
Vajnoroch prestupový termi-
nál. Vrátim sa na začiatok. 
Práve festivaly a koncerty 
svetových formátov nám 
ukázali, že vlaky sú dôležité. 
Počas koncertov sme sa sú-
stredili práve na túto dopra-
vu, posilnili sa vlakové spoje 
a zafungovalo to.

Ako by mala vyzerať nová 
vlaková stanica vo Vajno-
roch?
Na tomto zámere pracujeme 
v spolupráci s ministerstvom 

dopravy, s dopravným pod-
nikom aj so železnicami 
dlhodobejšie. Pripravujeme 
projekt, s ktorým by sme sa 
chceli uchádzať o príspevok 
z eurofondov v rámci Progra-
mu Slovensko. Už dnes 
máme spracovanú dokumen-
táciu a platné stavebné povo-
lenie na odstavné parkoviská 
a prístup a obnovu autobuso-
vého nástupiska. So železni-
cami pripravujeme bezpeč-
nejší prístup na nástupisko 
vlakov. Toto je podľa mňa 
cesta, ktorá bude motivovať 
ľudí prestúpiť z áut a viac vy-
užívať verejnú dopravu. Inak 
dopravu v Bratislave nevy-
riešime.

Vajnory sa majú rozširo-
vať. Plánuje sa väčšia vý-
stavba?
Tá sa plánuje dlhodobo. Veľ-
mi tvrdo sa snažíme, aby Vaj-
nory zostali dedinou v meste. 
No rozvoj určite nezastavíme 
a nie je to ani naša motivácia. 
Ľudia chcú u nás bývať, chcú 
tu mať rodiny. Potrebujeme 
sa preto rozširovať, avšak 
regulovane. Máme niekoľko 
lokalít, ktoré sú na rozvoj 
vhodné. V budúcnosti bude 

veľmi peknou lokalitou na 
bývanie Nemecká dolina 
a rovnako novou lokalitou 
budú Nové Šuty a dlhodobý 
projekt CEPIT.

Nedávno starosta Rusoviec 
čelil developerovi, že chcel 
mať vyššie budovy a staros-
ta s tým nesúhlasil. Riešite 
podobné situácie?
Tento problém súvisí s neak-
tuálnosťou územného plánu 
v Bratislave. Toto je ten zák-
ladný problém. Územný plán 
by mal byť nástrojom pre sa-
mosprávu, ktorým si dokážu 
regulovať želaný urbanizmus 
vo svojich mestských čas-
tiach. Tým, že územný plán 
je zastaraný, mnohokrát sta-
rostovia čelia tlakom deve-
loperov. Navyše, starostovia 
nemajú legislatívny rámec, 
o ktorý by sa vedeli komfort-
ne oprieť v snahe regulovať 
budúci vývoj. Klopem, nám 
sa to zatiaľ darí. Darí sa nám 
komunikovať s developermi 
a investormi, aby zachovali 
Vajnory také, aké sú. Privítal 
by som ale, keby sa územný 
plán aktualizoval a vedeli by 
sme sa oň oprieť. (lb)
 Foto: bn
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Zvoní...
Zazvonil zvonec a dvojme-
sačnému voľnu je koniec.
Veríme, že si všetci 
prázdninujúci oddýchli, 
nabrali nové sily a že si 
z leta odnášajú množstvo 
nových zážitkov a po-
znatkov, vďaka ktorým 
„preplávajú“ školským 
rokom s ľahkosťou. Nie-
ktorí sa do školy vyslo-
vene tešia, iní chodia na 
vyučovanie či prednášky 
s menším nadšením. Jed-
no sa ale poprieť nedá - 
čas strávený v laviciach 
má obrovský vplyv na 
každého bez rozdielu. Tak 
tomu bude určite aj pri 
tisíckach žiakov prvého 
či druhého stupňa, stre-
doškolákov a študentov 
univerzít,  ktorí sa opäť 
vydávajú na cestu za ve-
domosťami. Možno sa 
raz aj oni zapíšu do his-
tórie veľkými písmenami 
– rovnako ako úspešní 
rodáci, ktorí nám prezra-
dili,  ako si spomínajú na 
svoje školské časy (str. 8 
a 9). Viacerí mladí Bra-
tislavčania už na to majú 
skvelo našliapnuté. Ve-
deli ste, že u nás už teraz 
máme tenisového majstra 
Európy (str. 12) či víťa-
zov chemickej olympiády 
(str. 9)?
 Vaše

OBRAZY
NAJLEPŠIE
PREDÁTE 
V AUKCII

Žiadne
poplatky
Galéria Art Invest

Dobrovičova 7, Bratislava
Info: 0905 659 148
www.artinvest.sk
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Dovolenka 
a pracovné 
právo II.
V predošlom článku sme sa
venovali základným ustanove-
niam Zákonníka práce o dovo-
lenke. Na článok nadviažeme a
budeme sa venovať spoločným
ustanoveniam Zákonníka práce
o dovolenke.
Zamestnávateľ môže určiť
zamestnancovi čerpanie dovolen-
ky, aj keď dosiaľ nesplnil pod-
mienky na vznik nároku na dovo-
lenku, ak možno predpokladať, že
zamestnanec tieto podmienky
splní do konca kalendárneho roka,
v ktorom dovolenku čerpá, alebo
do skončenia pracovného pomeru.
Čerpanie dovolenky by mal v
zmysle zákona určovať zamestná-
vateľ tak, aby si zamestnanec
mohol dovolenku vyčerpať spra-
vidla vcelku a do konca kalendár-
neho roka. Pri určovaní dovolenky
je potrebné prihliadať na úlohy
zamestnávateľa a na oprávnené
záujmy zamestnanca. Zamestná-
vateľ je povinný určiť zamestnan-
covi čerpanie aspoň štyroch týž-
dňov dovolenky v kalendárnom
roku, ak má na ne nárok, a ak
určeniu čerpania dovolenky ne-
bránia prekážky v práci na strane
zamestnanca. Ak sa poskytuje
dovolenka v niekoľkých častiach,
musí byť aspoň jedna časť najme-
nej dva týždne, ak sa zamestnanec
so zamestnávateľom nedohodne
inak. Čerpanie dovolenky je
zamestnávateľ povinný oznámiť
zamestnancovi aspoň 14 dní
vopred. Obdobie môže byť výni-
močne skrátené so súhlasom za-
mestnanca. Za časť dovolenky,
ktorá presahuje štyri týždne
základnej výmery dovolenky,
ktorú zamestnanec nemohol
vyčerpať ani do konca nasledujú-
ceho kalendárneho roka, patrí za-
mestnancovi náhrada mzdy v
sume jeho priemerného zárobku.
Za nevyčerpané štyri týždne zák-
ladnej výmery dovolenky nemôže
byť zamestnancovi vyplatená
náhrada mzdy, s výnimkou, ak si
túto dovolenku nemohol vyčerpať
z dôvodu skončenia pracovného
pomeru. JUDr. Dionýz Stehlík

JUDr. Pavel Jurek
0917/822 723

Dispečerov
mesta spoznáte
jednoduchšie
BRATISLAVA
Dispečing bratislavského
magistrátu má dva nové slu-
žobné automobily, ktoré budú
slúžiť pracovníkom dispečin-
gu z oddelenia správy komu-
nikácií na lepšie a operatívnej-
šie zasahovanie.
Služobné autá sú určené na efek-
tívnejšie zabezpečovanie kon-
troly verejných priestranstiev a
operatívnejší zásah v teréne pri
mimoriadnych udalostiach.
Automobily sú ľahko rozpozna-
teľné, pretože sú označené
logom mesta a mestskými far-
bami. 
Bratislavský magistrát kúpil dve
vozidlá, obe sú v bielej farbe a s
logom mesta Bratislavy,  za pri-
bližne 20-tisíc eur. Vozidlá sú
vybavené sú majákom a výstraž-
ným osvetlením na zadnom
okne s nápisom Správa komuni-
kácií, kde je uvedený aj telefo-
nický a e-mailový kontakt na
dispečing mesta na oddelení
správy komunikácií. 
Na uvedené kontakty bude tiež
možné nahlasovať prípadné po-
ruchy na mestských cestách, či
upozorniť na prekážky na mest-
ských komunikáciách alebo na
zníženú zjazdnosť bratislav-
ských ciest. (kk)

INFORMUJTE SA TU:
Antolská 4, Bratislava 85107 
+421 902 605 900 | info@doktormartin.sk 
www.doktormartin.sk 

Navštívte Dr. Martin zubnú kliniku a objednajte 
sa na BEZPLATNÉ VSTUPNÉ VYŠETRENIE!

KONIEC PROBLÉMOM S VAŠOU PROTÉZOU! 
VĎAKA MINIIMPLANTÁTOM BUDETE MAŤ OPÄŤ DÔVOD NA ÚSMEV!

Zavolajte na 0902/605 900 a získajte bezplatné informácie!

inzercia_proteza_3.indd 1 14.9.2016 23:31:29

Nevyhadzujte
knihy

darujte ich nám
Kontakt: 0907 701 786

Mirbachov palác je zreštaurovaný
podľa architektúry z 18. storočia
STARÉ MESTO
Zreštaurovanie fasády Mir-
bachovho paláca, ktorý bol v
zlom stave, je hotové. Práce
boli zamerané na obnovu
celkovej fasády, doplnenie
modelácie výzdoby, vytvore-
nie kópií jednotlivých prvkov
podľa originálov a došlo aj
na zlátenie kovových do-
plnkov. Mirbachov palác má
aktuálne vzhľad pôvodnej
architektúry zo 60. rokov 18.
storočia.
Cieľom obnovy fasády bolo
reštaurátorským spôsobom do-
siahnuť čo najlepší technický a

estetický stav fasády vrátane
všetkých jej prvkov. Reštaurá-
torské práce boli zamerané na
obnovu fasády, kamenných
portálov, soklov a ostení,
obnovu drevených okien, dverí
a mreží. 
V rámci reštaurátorských prác
sa upravili kamenné fragmenty,
doplnili modelácie štukovej
výzdoby a chýbajúcich častí
omietkovej vrstvy, vytvorili sa
kópie umelokamennej vázy
odliatím a farebne sa upravili
erbové polia v intenciách
heraldickej farebnosti erbov
grófa Nyára. Tie boli následne

osadené do kartuše tympanónu
paláca. Pozlátili sa kovové
doplnky, napríklad rokajový
štítok, kľučky brán či rokajová
výzdoba mreží balkóna, ktoré
boli zlátené aj v pôvodnej
architektúre paláca. 
Opravené boli okenné krídla,
vstupné brány či kamenné
sokle, ktoré vzhľadom na
veľký rozsah poškodenia
nahradili nové kópie. Obnove-
ný bol aj južný štítový múr
nachádzajúci sa nad susedným
objektom, pričom na tieto práce
bola potrebná horolezecká
technika. (kk)

VAJNORY
Mestskú časť Vajnory dnes 
pozná vďaka obrovským 
koncertom a festivalu LO-
VESTREAM na starom 
letisku celé Slovensko. Na-
priek masám domácich 
a zahraničných návštevní-
kov nápor na bezpečnosť 
a infraštruktúru zvládli 
so vztýčenou hlavou, hoci 
sú dedinou v meste. A také 
chcú zostať, prezradil 
v rozhovore starosta Vajnor 
MICHAL VLČEK.

Máte za sebou už druhý 
ročník festivalu. Spokojný?

Vajnory - dedina v meste je 
znova svetová. A to ma teší. 
Môžeme si to pokojne povedať 
aj po tomto LOVESTREAM 
festivale, na ktorom okrem 
iných vystúpili také hviezdy 
globálnej svetovej hudobnej 
scény ako napríklad Rita Ora, 
50 cent, Macklemore, The 
Kolors, Inna, Tiesto a mnohí 
ďalší. Vznikla nám tam síce aj 
krízová situácia s prichádza-
júcou búrkou, ale práve tu by 
som chcel oceniť rozhodnutie 
všetkých zainteresovaných, 
že bezpečnosť je na prvom 
mieste a koncert sa v čase, 
keď hrozilo riziko, prerušil. 

Pokračoval až vtedy, keď bola 
situácia naozaj bezpečná a ne-
existovalo riziko ohrozenia 
života a zdravia. Dostali sa ku 
mne aj obavy ľudí, ako to bude 
s dopravou, ale v konečnom 
dôsledku ani tu nedošlo počas 
festivalu k zásadným problé-
mom. Doprava takmer vôbec 
nekolabovala, väčšinu času, 
až na pár výnimiek a krátkych 
zdržaní, bola plynulá, preto 
okrem ciest priľahlých k Sta-
rému letisku nebolo potrebné 
robiť žiadne uzávery.

Minulý rok bol festival 
prvýkrát. Mali ste obavy, 
ako to Vajnory zvládnu?
Samozrejme, obavy boli 
namieste. Všetci sme mali 
rešpekt. Nakoniec to ale vy-
pálilo nad očakávanie dob-
re, aj vďaka príprave, ktorú 
sme tomu venovali. A dnes, 
priamo za našimi oknami, 
vystupujú hviezdy svetových 
mien. Keby mi to bol niekto 
povedal napríklad len pred 
takými dvoma rokmi, sám 
by som neveril. Teší ma tiež 
množstvo pozitívnych prí-
spevkov, ktoré od Vajnorá-
kov dostávam. Utvrdzujú ma 
v tom, že mať takéto festiva-
ly na ploche Starého letiska 
je skvelé aj pre propagáciu 
našej mestskej časti, a hlavne 
pre rozvoj kultúry u nás.

Boli ste na koncerte AC/DC?
Áno, ale pracovne. Je sku-
točne veľkolepé mať vyše 

100-tisíc ľudí na jednom 
mieste. Je s tým však spo-
jená aj veľmi veľká zodpo-
vednosť. Na jednej strane 
ide o bezpečnosť návštev-
níkov a na druhej strane, 
aby naši obyvatelia boli 
v bezpečí a zostali zacho-
vané všetky opatrenia. A, 
samozrejme, aby negatívne 
dopady na našich ľudí boli 
čo najnižšie.

Ako reagujú obyvatelia 
Vajnôr na takéto koncerty 
a festival, ktorý je celý ví-
kend?
Keď minulý rok prišla myš-
lienka zorganizovať u nás 
LOVESTREAM, kde vy-
stúpila aj populárna kapela 
Imagine Dragons, čakali sme 
obrovskú návštevnosť. V ne-
deľu tu bolo až 70-tisíc ľudí. 
Pri takom obrovskom čísle 
sme vôbec netušili, čo nás 
čaká. Čo to spraví s infra-
štruktúrou, ako sa s tým vy-
sporiadajú obyvatelia a ako 
to zvládne doprava. Mal som 
vtedy rešpekt. Preto sme tiež 
trvali na tom, aby sme parti-
cipovali na prípravách, hoci 
nie sme priamo organizáto-
rom festivalu. 

Bolo niečo, čo vás naozaj 
prekvapilo?
Pozitívne ma prekvapilo, ako 
naši obyvatelia prijali takúto 
veľkolepú akciu. Nemusí-
me si klamať, ten dopad na 
Vajnory bol. Počas koncertu 

Starosta Michal Vlček: Vajnory sa zapísali na mapu 
svetových metropol

Pred obrovskými podujatiami mali vo Vajnoroch rešpekt, 
dnes ich vnímajú veľmi pozitívne.
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Potom môj synovec ukázal na parkovisku na auto, 
ktorého značku som v živote nevidela. Dve lasto-
vičky??? Otvorila som internet, „nalistovala“ a jed-
na recenzia ma zvlášť pobavila: „Za 33 litrov sme 
kúpili novú XY a tá vyzerá proti Forthing U-tour 
ako kolobežka.“
Tak som si povedala: ten U-tour musíme ísť „okuk-
núť“. 

Rodinné vozidlá zmizli
V priestoroch Motor Partner v Petržalke (predaj-
ca Dongfeng pre Bratislavu) sme si „vyzdvihli“ 
výletné auto z Ázie. Prvé, čo zaujímalo mňa, 
bola cena a jej porovnanie s rovnakou konkuren-
ciou. Tak som sa od predajcu Vladimíra Petrí-
ka dozvedela, že konkurencia v Európe akosi 
zmizla, minivany zmutovali na SUV-čka. Ale ak 
sa nejaké nájde, oproti Forthingu za 33 600 eur, 
stojí viac ako 40 000 eur. To je lákavé, poďme 
ďalej. Len môj zúfalo laický pohľad hovoril: 
Každé nové auto je dobré a dobre jazdí. Reakcia 
môjho fundovanejšieho kolegu: „Ale nie každé 
má takúto výbavu v základe.“ 

Čo zaujalo jeho
 Interiér ako z prémiovej kategórie. 
Veľkorysý priestor, štyri samostatné sedadlá v pr-
vom aj druhom rade, žiadna lavica. „Ako v lietadle 
v prvej triede, ešte aj stolček s pevným hliníkovým 
rámom,“ hovorí. Sedačky pohodlné, v zime vyhrie-
vané, v lete ventilované. „Mal som si to ja zapnúť 
počas jazdy, nemal by som spotený chrbát.“ 
Taký prepracovaný interiér v čínskom aute neča-
kal. „Viacero materiálov, imitácia dreva podsviete-
ná, mäkčené plasty sú fakt mäkčené, výplne dverí, 
rovnako ako volant poprešívané. Sedadlá mäkké 
na dotyk, masívne, pohodlné, ovládajú sa elektro-

nicky, nič nevŕzga. A sedadlo vodiča má dokonca 
možnosť masáže, čo by som pri dlhšej ceste určite 
využil,“ pokračuje. „Kombinovaná spotreba 7,3l na 
100 km je výborná a strešné okno v základnej vý-
bave? Úžasné! Viacero prvkov je tu takých, ktoré 
majú trikrát drahšie autá.“

 Jazda. 
„Mám dobrý výhľad, ako v SUV. Auto nemá za-
budovanú navigáciu, ale môžem „zrkadliť“ svoj 
telefón na dispeji a dám si aktuálny Waze. Má to 
asistenta sledujúceho mŕtvy uhol, rovnako ako vy-
bočenie z jazdného pruhu. Upozorní, ale nešofé-
ruje za mňa. Takže som skončil aj vo výmole, ale 
spolujazdkyňa si to ani nevšimla. Ale najúžasnejší 
je parkovací asistent. Auto je veľké, to je pre mňa 
nezvyk, ale na dispeji mi ukazuje aj letecký pohľad 
naň akoby z dronu, kamery ukážu aj všetko okolo 
auta a pri cúvaní vidím taký priestor... no s týmto by 
zaparkoval aj začiatočník.“
 
 Záruka. 
„Päť rokov alebo 150-tisíc kilometrov, to vyzerá, 
že si tí Číňania veria,“ skonštatoval a ešte ho zaují-
mal servis. Ceny sú vraj porovnateľné s európsky-
mi značkami, náhradné diely nižšie ako pri európ-
skych autách. 

Čo zaujalo ju
 Výbava, základná a bohatá, je daná. Netreba sa 

rozhodovať, čo obetovať.
 Jeden z odkladacích priestorov medzi sedadlami 

je klimatizovaný.
 Do dverí sa luxusne vojde 1,5-litrová fľaša, už sa 

mi nebude váľať pod nohami.
 Niečo, čo som nevedela identifikovať, je na dr-

žiak na telefón. Už nemusí byť vo ventilačke.

 Kamarátka ocení LED podsvietenie zrkadielka. 
To sa bude šminkovať na semaforoch.

 Keď sa strešné okno otvorí, to svetlo v aute, to je 
krásny pekný moment. A deťom možno niekedy 
dovolím zahrať sa na pápeža.

 Predné sedadlo sa dá sklopiť až k zadnému se-
dadlu a vytvorí pohovku. Ideálne pre moju 
mamu, ktorej tŕpnu nohy už po hodine jazdy.

 Hlavové opierky sa dajú upraviť na spanie tak, že 
vám nebude padať hlava nabok.

 Treba si vybrať, buď sedem ľudí v aute, alebo 
obrovský kufor (vyše 1000 litrov). Teda buď troj-
generačný výlet alebo akcia s kamarátmi, ktorí 
majú materiálovo náročnejšie hobby.

 Nastupovanie do zadnej trojsedačky je skôr pre 
útlejších. Ale zas, odviezť kamarátov z tréningu, 
na nezaplatenie.

 Každé sedadlo má USB nabíjačku, nebudú hád-
ky. A všetky sedadlá majú aj bočné airbagy-pre-
žijeme.

 Stolček vraj udrží váhu 25 kíl. Neexistuje, aby sa 
doň nejaké dieťa neskúsilo oprieť.

Čo navyše sme sa dozvedeli?
„Forthing U-tour má motor, ktorý pochádza zo 
spolupráce s firmou Mitsubishi, prevodovka je 
od renomovanej kanadskej firmy Magna,“ dodal 
predajca Vladimír Petrík. Dongfeng vyrába autá 
už 50 rokov, ale len posledné tri sa zameral na 
európsky trh. Do Motor Partner na Panónsku vraj 
chodia často testovať čínske vozy ľudia, ktorí 
majú Dongfeng už dokonale naštudovaný a chcú 
ho zažiť na vlastnej koži. Tak ako sa kedysi trh 
zbavil predsudkov z Kórejcov, oni ich už nemajú 
z Číňanov. Napokon, polovicu vecí, aj značko-
vých, - aj telefón, ktorý vlastnia, - vyrobili práve 
tam.   (in)

Čo zistili bežní užívatelia, 
keď si do bratislavských ulíc požičali čínske auto?

Nepoznáte Dongfeng? 
Ani ja som nepoznala. 

Prvý raz som ten názov 
počula, keď môj šéf pri 

pohľade na ceny „Dong
fengov“ povedal, že 

Číňania onedlho dobyjú 
automobilovú Európu. 

Vtedy som si len v duchu 
povedala: To ťažko. 

STARÉ MESTO
„V Bratislavských novi-
nách 3/2024 ste prezento-
vali zmeny na križovatke 
Mýtna – Vazovova, ktoré 
časť verejnosti kritizuje. 
Ako uvádza nadpis člán-
ku, MIB si stojí za týmito 
dopravnými zmenami. Pri-
dávam sa na jeho stranu,“ 
reaguje architekt - urba-
nista BOHUMIL KOVÁČ. 
Prečítajte si jeho názor na 
problém dopravy i pohybu 
peších.

Tieto zmeny, podobne ako 
zavedenie cyklopruhu na 
nábreží Dunaja, treba podpo-
rovať, aj sa za ne angažovať 
a vysvetľovať ich verejnosti. 
Problémom dopravy súčas-
ných miest sa ukazuje byť 
osobná automobilová dopra-
va. Menej sa pohybovať au-
tami znamená (okrem nemať 
ich...) neposkytovať im toľko 
priestoru a komfortu v jazde 
ani v parkovaní. Dopravné 
kolapsy križovatiek sa stá-
le často riešia pridávaním 
priamych či odbočovacích 
jazdných pruhov v záujme 
zvýšenia ich priepustnosti. 
To ale len priláka nové autá 
podobne, ako keď sa prob-
lém statickej dopravy v cen-
tre rieši budovaním nových 
parkovacích miest. Takže, 
ak sa chodec chce dostať na 
ostrovček zastávky, kým do-
teraz priechod pretínali dva 
jazdné pruhy, teraz tri. Zna-
mená to ale, že chodci mu-
sia mať dlhšiu zelenú a autá 
dlhšiu červenú. Ak chceme 
ozaj deklarovať preferenciu 
MHD, tak aj na zastávku 
električky by sme sa mali do-
stať zásadne len cez jeden, aj 
to zúžený jazdný pruh (keďže 
v Bratislave dominuje vede-
nie koľajiska stredom ulice).
Mnohé riešenia iste vychá-
dzajú z dopravno-kapacit-
ných výpočtov, podstata 
riešenia problému je ale v na-
šich hlavách – pre aký spôsob 
pohybu sa rozhodnem. V za-
hraničí sa už dlhšie presadzu-

je zdanlivo nelogický krok 
– ubrať jazdný pruh, zúžiť 
ho, vytvárať obmedzenia... 
Teda umelo vyvolávať tlak 
na to, aby sme pochopili, že 
cestovať vlastným autom sa 
nevypláca. Ak chceme, aby 
to nebol osobný automobil, 
ktorý v našej hlave zvíťa-
zí, musíme urobiť dve veci 
– neponúknuť mu komfort, 
a súčasne zvyšovať ponuku 
a atraktivitu iných druhov do-
pravy. Skvalitňovať pohodlie 
verejnej dopravy, zahusťovať 
jej sieť, vytvárať podmienky 
pre preferenciu jej premáv-
ky, budovať bezpečné a po-
hodlné cyklistické a pešie 
trasy. Podporovať peší po-
hyb znamená riešiť povrchy 
chodníkov, totálnu bezbarié-
rovosť (tu stále nevieme, čo 
to je...), zatienenie stromami 
a, paradoxne, osádzať ich 
lavičkami, kde by sa dalo 
v prípade potreby odpočinúť. 
Z tohto pohľadu, ak električ-
ky, autobusy, cyklisti a peší 
idú a autá sa posúvajú, je to 
vlastne kladný jav, pozvánka 
do MHD alebo na bicykel. Aj 
preto niekde rozmýšľajú, že 
hromadnú dopravu poskytnú 
zadarmo, aj keď vieme, že 
zadarmo nie je nič. 
Prof. Billy Riggs  v článku 
pre Magazín NN 6/2019 na 
otázku, čo by poradil primá-
torom na zlepšenie situácie 
v doprave, odpovedal: Začal 
by som tromi vecami. 1. Šír-
ka ciest... Perspektívne prídu 
autonómne autá a tie budú 

potrebovať menej priestoru 
(pozn. šírky). Ich zúžením 
dostaneme veľa plochy pre 
chodcov, cyklistov alebo 
zeleň. 2. Znižovanie počtu 
parkovacích miest (myslené 
v centrách, aby sa tam nejaz-
dilo autami, keď nemám kde 
zaparkovať). 3. Podporovať 
zdieľaný verejný priestor. Ide 
o priestor, v ktorom je prefe-
rovaná sloboda pohybu chod-
cov a cyklistov za prítomnosti 
iných prostriedkov dopravy. 
A potom je to urbanistické 
riešenie s cieľom budovať 
mesto krátkych vzdialeností. 
Riešenie dopravy systémovo 
vidí profesor Riggs aj v tom, 
čo naša verejnosť zatiaľ 
tvrdošijne odmieta, keďže 
zahusťovanie považuje za 
rozvoj na úkor zelene. V zá-
ujme čo najlepšej dopravy je 
ale hustota osídlenia spojená 
s miešaním rôznych funk-
cií najdôležitejšia. Aj husté 
mesto môže byť dostatočne 
zeleným mestom príjemným 
na život. Všade, kde je to 
možné, treba vylúpnuť asfalt 
a nasadiť zeleň. Bratislava to 
už začína realizovať. 
Treba si prestaviť aj hod-
notový systém, a dôležité je 
ísť aj osobným príkladom. 
Už pred 40 rokmi ma počas 
štúdia v zahraničí prekvapi-
lo, že dekan aj môj profesor 

si odložili bicykle spolu so 
študentami. U našich tzv. ce-
lebrít je chvastanie sa autom 
stále otázkou ich bulvárnej 
prestíže, hoci by možno boli 
prekvapené, ak by vyskúšali 
opak. Riggs hovorí, že na to, 
aby sa stal aj autobus cool, 
treba doň posadiť Beyoncé. 
Treba teda podporovať rieše-
nia prijaté na nábreží alebo 
na Mýtnej. Čo mne prekáža, 
sú betónové obrubníky me-
dzi cyklopruhom a jazdným 
pruhom áut na nábreží. Je 
to nebezpečné, stačí malý 
dotyk pedálom a cyklista sa 
môže ocitnúť aj pod autom. 
Cyklistov by nemal chrániť 
obrubník, ale slušnosť vo-
dičov, a keď tá nestačí, tak 
polícia. Bratislava by mala 
ísť cestou ulíc absolútne bez 
obrubníkov, v centre urči-
te (rekonštrukcie Štúrovej, 
Hollého... sú premeškaná 
príležitosť). Príkladom môžu 
byť ulice Wilsdruffer Strasse 
v Drážďanoch alebo Exhi-
bition Road v Londýne. Tu 
treba povedať aj na adresu 
Krajského dopravného in-
špektorátu, ktorý spomínané 
zmeny označil za „v rozpo-
re s legislatívou“, že tá naša 
v porovnaní s takýmito rieše-
niami značne zaostáva.
 Bohumil Kováč
 Foto: bn

Dopravné zmeny na križovatke Mýtna - Vazovova i v okolí školy 
na Mudroňovej, ku ktorým pristúpil magistrát pred rokom, boli 
len dočasné, teraz sú už finálne. Ako sa vám páči nová Mudron-
ka na našej fotke?

Podstata riešenia problému dopravy je v našich hlavách
Ad: MIB si stojí za dopravnými zmenami...

Kolobežkári
si priplatia
BRATISLAVA
Od 1. augusta platia pri 
povinnom zmluvnom po-
istení vozidiel zmeny. Po 
novom tak už budú mu-
sieť byť poistené aj nie-
ktoré elektrokolobežky.
Novela zákona stanovu-
je, že musia byť poistené 
všetky e-vozidlá, ktoré 
dosahujú rýchlosť viac 
ako 25 kilometrov za ho-
dinu alebo ak je ich rých-
losť vyššia ako 14 kilo-
metrov za hodinu a ich 
hmotnosť vyššia než 25 
kilogramov. (TASR)

Nová ryba
na Štrkovci

RUŽINOV
V areáli Štrkoveckého 
jazera cez leto obnovili 
obľúbené detské ihrisko. 
Pribudla k nemu aj úplne 
nová atrakcia, ktorá nie-
len dobre vyzerá, ale aj 
pomáha.
Veľká červená ryba je v sku-
točnosti smetným košom, 
do ktorého môžu návštev-
níci ihriska a jazera hádzať 
vratné obaly z plastových 
fliaš a plechoviek. Pomôžu 
tým životnému prostrediu 
a zároveň aj deťom s onko-
logickým ochorením. Celý 
výťažok zo zálohovania to-
tiž putuje na účet OZ Deťom 
pre život. (ak)
 Foto: Martin Patoprstý

Viac článkov zo života  
v Bratislave nájdete na 

www.banoviny.sk
a aj na Facebooku  

www.facebook.com/banoviny
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RUŽINOV
Námestie pri historickej 
budove národnej kultúrnej 
pamiatky Pradiareň 1900 
doplnili dve nové umelecké 
diela Cievka a Last Splash. 
Odkazujú na históriu loka-
lity.
Diela vzišli z architektonic-
kej súťaže, na ktorej sa zú-
častnili takmer tri desiatky tí-
mov. Ponúknuť mali vlastnú 
interpretáciu toho, čo územie 
okolo bývalej Bratislavskej 
cvernovej továrne reprezen-
tuje. Pôvodne mal byť zrea-
lizovaný len víťazný projekt, 
teda umelecké dielo Cievka, 
developer sa ale nakoniec 
rozhodol v Pradiarni inšta-
lovať aj objekt Last Splash, 
za ktoré získal umelec Ma-
rek Kvetan v súťaži druhé 
miesto. To odkazuje na dáv-
nu prítomnosť rieky, jej eko-
logické následky a krehkosť 

pretvárania krajiny. Vychá-
dza zo záznamu „výšplechu“ 
vody po narušení hladiny. 
Last Splash tvoria vertikálne 
a horizontálne opieskované 
antikorové lamely, ktoré op-
ticky zľahčujú hmotu celého 
objektu s rozmermi 7 krát 13 
metrov.
Víťazné umelecké dielo 
Cievka zas pozostáva z troch 
antikorových cievok, každej 
vo výške približne 5 metrov, 
ktoré reprezentujú príbehy 
žien z tamojšej cvernovej 
továrne. Ich vrcholy zdobia 
výtvarné prvky, ktoré podľa 
poveternostných podmie-
nok rotujú okolo vlastnej osi 
a symbolizujú tak opakova-
nú a neraz monotónnu prácu 
žien v bývalej továrni. Pou-
kazujú tiež na premenlivosť 
a dočasnosť ručnej práce či 
nerovnováhu finančného aj 
spoločenského ohodnotenia 

žien. „Sochy sa stanú súčas-
ťou záhrad nového námes-
tia a vzájomne ich prepoja. 
Naším cieľom je, aby medzi 
nimi prebiehala pohybová 
komunikácia. Obohatia tento 
priestor o príbeh minulosti 
a dodajú mu jedinečnú atmo-
sféru. Dielo je rozvrhnuté tak, 
aby prerozprávalo cestu po 
pamäti robotníčok z továrne,“ 
vysvetľujú jeho autori Alex 
Selmeci, Tomáš Kocka Jusko 
a Natália Sýkorová. (ts, ak)
 Foto: bn

BRATISLAVA
V auguste prebehol v slo-
venskej časti Starého Du-
naja rozsiahly ichtyomo-
nitoring, počas ktorého sa 
vďaka denným aj nočným 
odlovom podarilo zdoku-
mentovať bežné, ale aj 
vzácnejšie druhy rýb. Zis-
tenia však odborníkov ne-
potešili.
„Starý Dunaj má extrémne 
málo vody, pretože väčšina 
sa pri Bratislave odkláňa do 
prívodného kanála vodného 
diela Gabčíkovo. Videli sme 
tu ohromné množstvo sedi-
mentov a bahna, ktoré by tu 
vôbec nemali byť,“ upozor-
nil rybí ekológ Bořek Drozd 
z Fakulty rybárstva a ochra-
ny vôd Juhočeskej univerzity 

v Českých Budějoviciach. Už 
dnes sa podľa neho tok stáva 
pre mnohé pôvodné druhy 
neobývateľný a ak sa situá-
cia nezmení, tento typický 
dunajský habitat úplne za-
nikne. Z ramennej sústavy už 
v podstate kompletne zmizol 
pôvodný karas zlatistý, ktorý 
bol nahradený nepôvodným, 
silne inváznym karasom 
pruským, a aj niektoré ďalšie 
pôvodné skupiny už v Dunaji 
prakticky nežijú. Vrátane je-
seterov, ikonickej, viac ako 
200 miliónov rokov starej 
skupiny rýb. Odborníci, na-
opak, zaregistrovali rozšíre-
nie inváznych druhov rýb, 
najmä tolstolobika bieleho, 
ktorý predstavuje pre pôvod-
né druhy vážne ohrozenie. 
„Funkčný ekosystém pritom 
neznamená len vysokú kva-
litu vody, ale aj účinnú pro-
tipovodňovú ochranu, stabil-
nejšiu klímu, dostatok vody 
v dobe sucha, zdroj plodín 
a potravy, rekreačné vyžitie, 
množstvo rastlín a živočí-
chov..., skrátka Starý Dunaj 
nám má čo ponúknuť, keď sa 
oň začneme konečne dobre 
starať. Veľa času nám však 
už neostáva,“ uzatvára Bořek 
Drozd. (ts, ak)
 Foto: ŠOP SR
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STARÉ MESTO
Dôvodom na zastavenie 
rokovaní s víťazom súťaže 
je podľa Starého Mesta aj 
neakceptovateľné naťaho-
vanie rokovaní, pričom ich 
výsledok vo forme vizuali-
zácií mal popierať pôvodný 
charakter priestoru Emila 
Belluša v jeho funkcionalis-
tickom štýle. Zároveň pri-
znáva, že hodnotiť súťažné 
návrhy len podľa ponúknu-
tej ceny bola chyba.
„Žiaľ, v čase prípravy tejto 
obchodnej verejnej súťaže 
sme disponovali nesprávnym 
výkladom vtedy ´čerstvej´ 
novely zákona o majetku 
obcí a súťaž bola po spl-
není prvotných podmienok 
postavená iba na najvyššej 
cene,“ konštatovala hovor-
kyňa Veronika Gubková 
s tým, že nová súťaž, ktorú 
chcú vyhlásiť na jeseň, bude 
už viac zohľadňovať význam 
vzácnej funkcionalistickej 
pamiatky. 
Samospráva avizuje pre-
pracovať podmienky súťa-
že s čo najväčším možným 
dôrazom na kvalitu náplne 
budovy Propelleru. Inšpiro-
vať sa chce súťažou, ktorú 
mesto vyhlásilo na prenájom 
priestoru súčasného Bistra 
Ferdinand v Sade Janka Krá-
ľa, kde ponúknutá cena za 
nájom tvorila menšiu časť 
hodnotenia. Najviac zavážili 
referencie a história súťažia-

ceho (30 percent), pričom 
ekonomické aspekty pred-
stavovali 20 percent, rovna-
ko ako originalita a kvalita 

ponúkaného sortimentu, 
a takisto koncept a vizuál 
prevádzky. Regionálnosť 
a sezónnosť sortimentu, ako 

aj environmentálne aspekty 
mali pri posudzovaní súťaž-
ných návrhov „váhu“ 5 per-
cent. 
V súvislosti so zastavením 
rokovaní s víťazom súťaže 
o Propeller mestská časť ar-
gumentuje aj tým, že hoci 
víťaz prisľúbil umelecké 
spolupráce, výstavy či dielne 
ŤZP, mnohé relevantné inšti-
túcie mali takúto spoluprácu 
s ním odmietnuť alebo neboli 
vôbec oslovené. „Propeller 
predstavuje dôležitú súčasť 
kultúrneho dedičstva a kul-
túrneho kapitálu mestskej 
časti. Zároveň je to priestor 
ideálny pre vkusnú a kvalit-
nú gastroprevádzku približu-
júcu Dunaj. Jeho potenciál 
nechceme v žiadnom prípade 
podceniť a nároky samosprá-
vy na náplň priestoru sú, pri-
rodzene, vysoké,“ zdôraznila 
hovorkyňa. 
Jozef Berko z víťaznej firmy 
Retail Consulting však s vý-
hradami Starého Mesta ne-
súhlasí, označil ich za zavá-
dzajúce. Na vyhlásenie novej 
súťaže nevidí dôvod a podľa 
medializovaných informácií 
zvažuje podniknúť právne 
kroky. (bn, TASR)
 Foto: Matúš Husár

BRATISLAVA
Od začiatku septembra do-
chádza v mestskej hromad-
nej doprave k viacerým 
zmenám. Všetky linky opäť 
premávajú v režime „pra-
covný deň - školský rok“ 
a obnovená je aj premávka 
električkovej linky 7 a štu-
dentských liniek. Niektoré 
trasy aj názvy zastávok sa 
však zmenili.
V Devínskej Novej Vsi 
došlo od začiatku mesia-

ca k zlepšeniu obsluhy 
sídliska v okolí ulice Jána 
Jonáša, keď  sú vybrané 
spoje linky 21 v špičkách 
pracovných dní predĺžené 
z konečnej Jána Jonáša, 
VW1 na zastávku Jána Jo-
náša. Zároveň boli opäť na-
výšené kapacity posilových 
spojov zabezpečujúcich ná-
voz a odvoz zamestnancov 
automobilky v čase strie-
dania pracovných zmien. 
V Lamači nastáva zmena 

na linke 23, ktorá už nebu-
de zachádzať na Segnáre, 
keďže dopravná obsluha 
tejto lokality sa podstatne 
zlepšila zmenou intervalu 
linky 30.
Zmenu môžu obyvate-
lia očakávať aj v oblasti 
Podunajských Biskupíc 
a Vrakune, kde bola zave-
dená doplnková obsluha 
Podunajskej ulice linkou 
79. „Určené spoje smeru-
júce z Lieskovca na Stn. 

P. Biskupice budú ďalej 
pokračovať okruhom cez 
zastávky Stn. P. Biskupi-
ce, Dudvážska, Hronská, 
Toryská, Komárovská, 
Podunajská, Estónska, 
Stavbárska, Toryská, 
Hronská, Dudvážska, Stn. 
P. Biskupice,“ informo-
val hovorca DPB. S cie-
ľom zjednotiť navigáciu 
pre cestujúcich tiež došlo 
k premenovaniu zastávky 
Čiližská na Stn. Vrakuňa, 

zastávky MHD tak ponesú 
jednotný názov s blízkym, 
nedávno otvoreným TIOP-
om. V oblasti Východné-
ho došlo k premenovaniu 
zastávok Rušňové Depo 
I na Železničné múze-
um a Rušňové Depo II na 
Rušňové Depo. Zároveň 
bola premenovaná zastáv-
ka Agátová na Dúbravčice 
v súvislosti so vznikom 
novej zastávky Agátová na 
rovnakej ulici. (ts)

Staré Mesto: Mali sme nesprávny výklad zákona

MHD je po prázdninách v plnom režime, avizuje zmeny

Nie najvyššia cena, ale najvýhodnejšia ponuka 
Novela zákona č. 138/1991 Zb. o majetku obcí upravila aj podmienky, za akých môže obec 
majetok predať alebo prenajať v súťaži. Podľa spoluautora novely Ondreja Dostála zákon zacho-
val priestor na to, aby si obce samy definovali, čo v konkrétnej súťaži považujú za najvýhodnejší 
návrh – či je to najvyššia cena, alebo najlepší obsah a kvalita. Novela vstúpila do platnosti v no-
vembri 2023, Staré Mesto vyhlásilo obchodnú verejnú súťaž na nájom Propelleru koncom de-
cembra 2023. 

V budove už sídlila neziskovka, kaviareň aj predajňa 
suvenírov. Mestská časť vyhlásila v minulosti viac súťaží na 
prenájom Propelleru, ktoré boli neúspešné alebo zrušené.

Cievka

Last Splash

Nové umelecké diela odka-
zujú na dávnu prítomnosť 
rieky aj prácu žien v cver-
novke.

yit.sk/zwirnoffice

Vymenili
mostný záver
RUŽINOV
Na Prístavnom moste prebehli 
stavebné práce, pri ktorých 
vymenili mostný záver za novú 
verziu, ktorá minimalizuje 
hluk pri prejazde vozidiel.
Na pôvodnom, ktorý bol na 
ľavobrežnej estakáde osade-
ný zhruba štyri desaťročia, sa 
začali prejavovať chyby spô-
sobené opotrebovaním a úna-
vou materiálu, z ktorého bol 
vyrobený. (TASR)

DPB nakúpi
električky
BRATISLAVA
Dopravný podnik Bra-
tislava (DPB) opätovne 
vypísal súťaže na nákup 
nových nízkopodlažných 
jednosmerných a obojsmer-
ných električiek.
Nakúpiť ich plánuje spolu 40 
v celkovej predpokladanej 
hodnote vyše 150 miliónov 
eur bez DPH. Lehota na pred-
kladanie ponúk je do 16. sep-
tembra. (TASR)

Pred Pradiarňou 1900 pribudli dve 
nové umelecké diela

Starý Dunaj prišiel
o mnohé druhy rýb
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Obnovia školy
P. BISKUPICE
Mestská časť Podunajské 
Biskupice bola úspešná vo 
výzve Slovenskej inovačnej 
a energetickej agentúry. 
Na obnovu ZŠ Bieloruská 
získala dotáciu 3,8 milióna 
eur, v prípade ZŠ Vetvárska 
je to 1,5 milióna eur.
V oboch prípadoch pôjde 
o komplexnú rekonštrukciu, 
teda výmenu okien, zateplenie 
fasády, opravy strechy a mo-
dernizáciu kúrenia, elektroin-
štalácie či osvetlenia. (TASR)

Bezdomovci
pomáhali

BRATISLAVA
Ľudia bez domova pomohli 
od októbra občanom mesta 
a priľahlých obcí ekologic-
ky odovzdať 16 ton elektro-
odpadu.
Staré elektrospotrebiče zbie-
rali v rámci pracovnej terapie 
Pomôž odpadom, ktorú pre 
svojich klientov poskytuje 
integračné centrum Domova 
Sv. Jána z Boha. (TASR)
 Foto: shutterstock

Fantastický 
úspech
našich vedcov
BRATISLAVA
Slovensko-belgický tím 
vedcov objavil v Európe fo-
sílie plazov glyptosauridov, 
ktoré vyzerali ako malé 
obrnené tanky.
Doteraz sa predpokladalo, že 
žili iba v Severnej Amerike, 
tím pod vedením paleonto-
lóga Andreja Čerňanského 
z Katedry ekológie Prírodo-
vedeckej fakulty Univerzity 
Komenského teraz dokázal 
opak. (TASR)

Jeden z našich najúspešnejších 
tenistov pochádza z Ružinova 
a základnú školu absolvoval na 
Košickej ulici. „Vyrastal som 
v socializme, takže si spomínam 
aj na to, ako sme sa učili iskrič-
kové a pionierske sľuby a cvičili 
spartakiádu. Raz sme mali napí-
sať sloh o tom, čím sa chceme 
stať, keď vyrastieme. Ja som 
uviedol, že chcem byť profesio-
nálnym tenistom a súdružka uči-
teľka ma poslala domov s tým, 
že to nie je žiadne zamestnanie. 
Asi som musel úlohu prepísať,“ 
spomína Hrbatý, ktorý sa o pár 

rokov stal dvanástym najlepším tenistom planéty. „Možno aj jej slová ma motivovali ešte viac, 
aby som to dokázal.“ Popri tenisovej kariére však športovec kládol dôraz aj na vzdelanie, a tak 
absolvoval štúdium na gymnáziu – prvý ročník na Vazovovej ulici a ďalšie tri na športovom 
gymnáziu na Ostredkoch. Štvorročné štúdium mu napokon trvalo sedem rokov, lebo tenista 
cestoval na turnaje po celom svete. „Nebola to bežná dochádzka, prichádzal som len skúšky,“ 
vysvetľuje Hrbatý, ktorý už vtedy zarábal milióny dolárov ročne. Maturitu však zvládol výbor-
ne. Z občianskej náuky síce dostal hodnotenie „dobrý“, jeho znalosti zo slovenského jazyka 
a geografie ale učitelia ohodnotili dvojkou a angličtinu dokonca zvládol na výbornú. „Na moju 
maturitu prišla nakrúcať Slovenská televízia, takže pedagógovia boli asi nervóznejší ako ja,“ 
uzatvára finalista Davis Cupu s úsmevom. (ak)
 Foto: archív bn, TASR

www.KAMENARSTVO-ANDRASSY.sk
0905 320 476, ZNÍŽENIE CIEN AŽ O 30%

od 1 650 € od 2 050 €

ZADARMO: 30 písmen, doplnky do 70 €, 
 doprava do 100 km

AKCIA: zľava 15%, pre dôchodcov 20%

KONTAKT: Šancová 112 (budova tržnice),  
Bratislava 0918 504 385

Pionierske sľuby, spartakiáda, aj výchovná facka... 

PAVOL HAMMEL, 
spevák (75)

BRATISLAVA
Školské časy – pre mno-
hých sladké, pre niektorých 
možno aj s trochu horkou 
príchuťou, no pre všetkých 
rozhodne nezabudnuteľné. 
Ako si na ne spomínajú naši 
významní rodáci?

Známi Bratislavčania spomínajú na školské časy

Legendárny hudobník na-
vštevoval základnú školu na 
ulici Červenej armády (dnes 
Grösslingová), kde bolo 
v triede vždy okolo 40 žia-
kov. „Chodili sme striedavo 
týždeň doobeda a týždeň po-
obede. K tomu, samozrejme, 
vždy aj v sobotu,“ spomína 
Hammel, ktorý mal na prvom 
stupni každý rok inú učiteľku. „Neskôr, 
od 5. do 9. ročníka sme mali triednu, 
ktorá nás síce učila biológiu a kresle-
nie, ale väčšinu hodín nám kontrolovala 
známky z iných predmetov a poznámky 
z prípadného nevhodného správania, 
ktoré museli byť podpísané aspoň raz 
týždenne od rodičov.“ Ak niečo nebolo 
v súlade s jej predstavami o známkach 
a správaní, nasledovala výchovná fac-
ka! „To boli ešte časy, keď sa v záujme 
výchovy pedagóg spojil s rodičmi proti 
žiakovi a nie ako teraz, rodičia s dieťa-

ťom proti pedagógovi,“ povzdychne si 
Hammel. V pamäti mu utkvel aj učiteľ 
zemepisu, ktorý neváhal v záujme za-
chovania pozornosti a poriadku použiť 
dlhé pravítko a hod zväzkom kľúčov. 
ZDŠ skončil legendárny hudobník s vy-
znamenaním a bez problémov ho prijali 
na Strednú všeobecnovzdelávaciu školu 
(teraz gymnázium) na Novohradskej 
ulici so zameraním na matematiku. Hoci 
vtedy už hrával v skupine Prúdy, zma-
turoval v roku 1967 s vyznamenaním. 
„Napriek rozbehnutej kariére som chcel 

absolvovať aj nejakú vysokú školu, a tak 
som si vybral Právnickú fakultu Univer-
zity Komenského, ktorá vtedy mala naj-
menej prednášok,“ vysvetľuje Hammel, 
ktorého prijali aj napriek tomu, že nemal 
dobrý kádrový profil. „Skúšky som má-
lokedy spravil v riadnom termíne a mal 
som veľa absencií, ale dosť mi pomáhali 
spolužiaci, takže som štúdium v riad-
nom termíne v roku 1972 dokončil.“ Na 
slávnostnej promócii sa ale hudobník 
nezúčastnil, spieval v tom čase v progra-
me poľskej televízie v Štetíne...

Prvý Slovák na Mount Evereste vyrastal pri Palisádach a do školy začal chodiť na neďalekej Podja-
vorinskej ulici. Po prvom ročníku však kvôli nemčine prestúpil na ZŠ Červený kríž. „Boli sme prvá 
trieda pani Trubenovej, ktorá si nás na stretávkach dodnes všetkých pamätá, hoci my sami s tým 
už máme problém,“ hovorí Demján, ktorý si počas strednej školy pridal k jazykom aj angličtinu. 
„Maturitu z  gymnázia na Vazovovej ako snáď jediného na Slovensku uznávali aj v zahraničí, takže 
všetci, ktorí chceli emigrovať, chodili sem,“ vysvetľuje so smiechom. V spomienkach mu zostali 
viacerí učitelia, dobrí aj zlí. „Mali sme tam jedného psychopata, ktorý bol bývalý boxer a učil 
matematiku a kreslenie. Ten Miškovi Dibarborovi, synovi slávneho Františka, zlámal na krížoch 
veľké drevené kružidlo, hoci to bol nesmierne múdry žiak, len si ho dovolil v niečom opraviť.“ 
K tým dobrým učiteľom, naopak, patril telocvikár, známy antiboľševickými názormi aj legendár-
nymi hláškami. „Keď cvičili nejakí nemotorní žiaci, vždy zahlásil: ´Pozor, nepokaz parkety!´. 
A keď niekto vyvádzal, nechal si doniesť jednu cvičebnú pomôcku v tvare obuška, ktorú volal 
´makarenko´, a žiaka ňou švacol. V našich časoch sa ešte smelo mlátiť žiakov, ale myslím, že to 
bolo dobre, lebo dnešné decká skáču učiteľom po hlave,“ zamýšľa sa Demján. Ten práve počas 
gymnázia začal s lezením, a tak sa rozhodol študovať geológiu na Prírodovedeckej fakulte UK. 
Ako štátny reprezentant mal individuálny študijný plán a štúdium si predĺžil o rok, pomoc spolu-
žiakov ale nepotreboval. „Na jednej schôdzi SZM, keď som videl tých najväčších ožranov, ktorí 
ledva prechádzali z jedného ročníka do druhého, ako sedia za tým predsedníckym stolom, tak sa 
mi otvoril nožík vo vrecku a s prepáčením som im vynadal do sk....ných boľševikov a treskol som 
dvermi. Čo som nedomyslel úplne, lebo keď som cestoval niekam na západ liezť, potreboval som 
od nich pečiatku,“ uzatvára Demján svoje spomienky na mladosť.

Veliteľka viac než tridsiatich simulovaných vesmírnych misií bola v detstve vedená skôr k jazykom, histórii 
a umeniu. Vyrastala na Dunajskej ulici a prvý ročník základnej školy navštevovala na Grösslingovej, potom 
sa vďaka otcovej práci diplomata spolu s mamou archeologičkou a bratom presťahovala na štyri roky 
do Washingtonu. Po návrate na Slovensko študovala dva roky na francúzskom gymnáziu na Jelačičovej 
- Metodovej ulici, na čo nemá najlepšie spomienky. „Keďže som vyrastala v zahraničí, moja slovenčina 
nemohla byť výstavná, no učitelia pre to nemali pochopenie. Mysleli si, že som hlúpa, keď neviem poriadne 
po slovensky hovoriť a písať, a mnohí spolužiaci si zas zo mňa uťahovali. Neskôr som na pol roka prestúpila 
na talianske bilingválne Gymnázium Ladislava Sáru, lebo to vyzeralo, že otec bude pracovať na ambasáde 
v Ríme, a tam sa už moja slovenčina zlepšila natoľko, že som mala dokonca jednotky z diktátov“. Zvyšok 
1. ročníka až po maturitu (Baccalaureat) ale Musilová absolvovala na francúzskom lýceu Chateaubriand 
v Ríme, kde opäť bojovala s jazykom. „Pred vysokou školou som našla oporu len u môjho učiteľa matema-
tiky v Ríme. On vo mne videl potenciál a veril vo mňa, aj keď žiadny iný učiteľ, žiaľ, nie. Vďaka nemu som nestratila nádej vo svoje schopnosti, aj 
keď som veľmi nerada chodila do školy pre šikanu, ktorú som zažívala až po vysokú školu,“ priznáva otvorene Musilová. „Ja som sa však nikým 
nenechala odradiť od svojich snov a viery v to, čo dokážem,“ uzatvára Bratislavčanka, ktorú dnes celý svet pozná ako „Ženu z Marsu“.

Autor a prekladateľ Michal Hvorecký 
pochádza z učiteľskej rodiny, viacerí jeho 
príbuzní v Bratislave vyučovali nemčinu, 

hudbu, biológiu aj ďalšie predmety a od-
bory. „Stará mama a mama učili nepoču-
júce a nedoslýchavé deti na Hrdličkovej, 
Hroboňovej a Drotárskej ulici, aj niektoré 
ďalšie tety vyučovali znevýhodnených. 
Vďaka tomu som v istom období vyras-
tal medzi nedoslýchavými, ktorých bolo 
v triede vždy len asi desať a bežne k nám 
chodievali aj domov,“ spomína spisova-
teľ, ktorého knihy vyšli v ôsmich jazy-
koch a okrem písania vlastných diel tiež 
prekladá prózu a divadelné hry z nemči-
ny. Štyri roky strávil na Základnej škole 
na Hubeného, potom nastúpil do mate-
matickej triedy na osemročnom gymná-
ziu na Grösslingovej ulici. „Trápil som sa 
tam. Tento elitný československý experi-
ment pre budúcich matematikov sa skon-

čil veľmi biedne po pedofilnom škandá-
le nášho triedneho učiteľa“, vysvetľuje 
spisovateľ s tým, že polícia nič nechcela 
prezradiť ani rodičom. Po štyroch rokoch 
prestúpil do humanitnej triedy, kde mal 
šťastie na učiteľku Yvonu Čížkovú. „Tá 
s nami aj v reálnom socializme hovorila 
slobodne, z európskej literatúry prečítala 
všetko a vedela to aj sprostredkovať. Zato 
sovietske ideologické plátky rovno vyčle-
ňovala na zber papiera, takže sme neustá-
le vyhrávali súťaže,“ dodáva s úsmevom 
spisovateľ, ktorý má dodnes odložený list 
zo školského výletu v roku 1988, v kto-
rom učiteľka napísala: „Michal Hvorecký 
bude mať poriadok vo veciach až vtedy, 
keď v Československu nastane komuniz-
mus, a to nebude nikdy.

Viac článkov zo života v Bratislave nájdete na 

www.banoviny.sk
a aj na Facebooku www.facebook.com/banoviny

MICHAL HVORECKÝ, 
spisovateľ (47)

MICHAELA MUSILOVÁ, astrobiologička v NASA (35)

ZOLTÁN DEMJÁN, 
horolezec (69)

DOMINIK HRBATÝ, 
tenista (46)

Mladí chemici
bodovali
na olympiáde
BRATISLAVA
Študenti gymnázia na 
Grösslingovej ulici zabo-
dovali vo svete vedy. V lete 
sa zúčastnili na 56. ročníku 
Medzinárodnej chemickej 
olympiády v Rijáde a do 
Bratislavy priniesli zlatú aj 
striebornú medailu. 
Medzinárodná chemická 
olympiáda (IChO) je najpre-
stížnejšia súťaž určená tým 
najlepším chemikom z ra-
dov stredoškolákov na celom 
svete. Tento rok sa na nej zú-
častnilo 327 mladých vedcov 
z 87 krajín, ktorí riešili expe-
rimentálne a teoretické úlohy 
na tému „vytváranie väzieb“. 
Štvorčlennému slovenskému 
tímu sa mimoriadne darilo 
a zo Saudskej Arábie priniesol 
kompletnú sadu ocenení. Tie 
najcennejšie získali Bratislav-
čania - Martin Pistovčák zlato 
a Matej Škubla striebro. V ne-
oficiálnom medailovom pora-
dí krajín sa aj vďaka nim Slo-
vensko umiestnilo na skvelom 
15. – 19. mieste a v rámci Eu-
rópy na 4. – 7. priečke. (ak)
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Jubilejný ročník
Najväčší festival súčasného umenia na Slovensku 
oslavuje 10. narodeniny. V hlavnom meste si Bielu 
noc za dekádu existencie obľúbili nielen domáci náv-
števníci, ale aj turisti z okolitých krajín. Z jednodňo-
vej akcie sa postupne stala trojdňová udalosť a orga-
nizátori sa nevzdali ani počas pandémie, keď fyzické 
diela nahradili digitálnou expozíciou.
„Sme nadšení, že sa môžeme opäť stretnúť s našimi 
návštevníkmi a spoločne zažiť krásu súčasného ume-
nia. Za desať rokov sme prešli rôznymi fázami – od 
počiatočných problémov, keď mesto takmer skolabo-
valo pod náporom ľudí, cez spoplatnenie vstupov do 
interiérov až po netradičné spolupráce,“ konštatuje 
umelecká riaditeľka festivalu Zuzana Pacáková. 
„Podarilo sa nám trvalo zasiahnuť do verejného 
priestoru a oživiť zabudnuté miesta, ale tiež sme čeli-
li krízam a finančným problémom, najmä počas pan-
démie, ktorá ovplyvnila správanie publika a samotné 
financovanie. Teraz bojujeme s kultúrnou krízou, 
sprevádzanou polarizáciou spoločnosti a zneužíva-

ním tém. Preto cítime ešte väčšiu potrebu otvárať tie-
to otázky, spájať rozdielne pohľady a ukázať publiku 
pestrosť, rôznorodosť názorov a spolupatričnosť,“ 
dodáva.

Oslava prinesie netradičné 
spolupráce a inklúziu
Hlavným lákadlom festivalovej trasy sú monumen-
tálne objekty, ktoré podľa organizátorov vstúpia do 
dialógu s mestom, jeho architektúrou a jedinečnými 
interiérmi. Tieto diela výrazne oživia známe mestské 
zákutia a mnohé z nich pozvú návštevníkov k pria-

Bratislava  Od 4. do 6. októbra ožijú námestia, ulice, nádvo
ria, fasády, nábrežie i zaujímavé interiéry mesta súčasným 
umením. Tohtoročná festivalová mapa obľúbeného podu
jatia Biela noc ponúkne vyše 50 zastávok s dielami rôznych 
žánrov. Návštevníci sa môžu tešiť na rozmanité vizuálne 
inštalácie, svetelný dizajn, živé vystúpenia aj koncerty, ktoré 
sú pripravené pre všetky vekové kategórie.

Biela noc oslavuje 10 rokov v Bratislave: 
Prvýkrát rozsvieti aj Most Apollo

memu kontaktu alebo interakcii.
„Pripravujeme množstvo zaujímavostí s dôrazom na 
netradičné spolupráce a inklúziu. Spojili sme umenie 
so športom cez multimediálnu performance synchro-
nizovaného plávania. Chceme ho priblížiť aj tým, 
ktorí k nemu nemajú bežný prístup, preto prinášame 
diela do domovov seniorov, k odsúdeným v Justič-
nom paláci a deťom v NÚDCH na Kramároch,“ po-
kračuje Zuzana Pacáková.
Okrem českých a slovenských autorov sa môžu náv-
števníci tešiť na diela z Nemecka, Rakúska, Francúz-
ska, Talianska, Poľska, Arménska i Japonska.
„Teším sa, ako sa tento ročník koncepčne vyvinul. 
Budeme mať možnosť vidieť napríklad algoritmické 
dielo na dym od Guillauma Cousina z Francúzska, 
snovú multimediálnu inštaláciu od talianskej ume-
leckej skupiny fuse, interaktívne digitálne zrkadlo od 
poľského umelca Ksaweryho Computeru či jemnú 
imerzívnu inštaláciu z nití od Yasuhiro Chidu z Ja-
ponska. Ivo Opl z Česka a Suren Manvelyan z Ar-
ménska prinesú expozíciu 40 párov zvieracích očí, 
čo určite poteší najmä našich najmladších návštevní-
kov,“ hovorí umelecká riaditeľka.

Väčšina diel bude voľne prístupná
Jedným z hlavných cieľov Bielej noci je priblíženie 
súčasného umenia širokej verejnosti. Preto je gro festi-
valového programu prístupné všetkým zdarma priamo 
v mestských uliciach, parkoch, nádvoriach či záhra-
dách. Itinerár, zostavený pre všetky vekové kategórie, 
prinesie tento rok do Bratislavy viac ako 50 diel.

„Aj tento rok bude väčšina diel voľne prístupná, čo 
turistom umožní naplno zažiť vizuálne premeny ve-
rejných priestorov. V exteriéroch pribudne viac inšta-
lácií, zahŕňajúcich projekcie, mappingy, interaktívne 
diela a svetelné zásahy, ktoré oživia mestské pros-
tredie a počas troch nocí transformujú jeho bežné 
scenérie a atmosféru. Interiérové inštalácie ponúk-
nu intímnejší a krehkejší zážitok, často využívajúci 
technologicky náročnejšie prvky, ktoré umožnia hlb-
ší a osobnejší kontakt s umením,“ objasňuje Zuzana 
Pacáková.

Predĺžená vodná trasa 
s vysvieteným mostom Apollo
Program festivalu tradične obohatia aj diela pri Du-
naji. Vodná trasa bude tento rok výrazne dlhšia a po-
vedie od Mosta Apollo cez River Park až po Most 
Lanfranconi.
„Dunaj je neoddeliteľnou súčasťou nášho festivalu 
a tento rok bude vďaka nášmu generálnemu partne-
rovi JTRE žiariť ešte intenzívnejšie. Prvýkrát ožije 
Most Apollo, chystáme svetelné zobrazenie budú-
cich mrakodrapov a rôzne interaktívne diela,“ teší sa 
Zuzana Pacáková.
Počas troch dní si budú môcť záujemcovia pozrieť aj 
slovenské súčasné umenie. Tomáš Danielis spolu so 
skupinou Radical Empathy predstaví multimediálne 
tanečné predstavenie, ktoré očarí divákov jedinečnou 
kombináciou pohybu a technológie. Monika Pascoe 
Mikyšková prinesie zaujímavú interpretáciu témy 
bratislavskej povodne z roku 1850, ktorú stvárni pro-

stredníctvom impozantnej ľadovej steny. Medzitým 
sa maľba na chodník budúceho zeleného Lanfranco-
niho námestia, vytvorená v spolupráci s architektkou 
Barbarou Rek, zameria na tému vody.
Jednou z najzaujímavejších atrakcií tohtoročného 
festivalu bude jedinečná vodná choreografia v bazé-
ne FTVŠ UK s názvom „In Water We Trust“. Pre-
pojí šport a súčasné umenie do jedinečného zážitku. 
Návštevníci sa teda môžu tešiť na pestrú zmes ume-
leckých foriem – od literatúry a zvukovej poézie cez 
tanec a hudbu až po svetelný dizajn.

Naplánujte si, kadiaľ pôjdete
Organizátori odporúčajú návštevníkom nechať auto 
doma a v spolupráci s dopravným podnikom posil-
nia linky hromadnej dopravy. K dielam umiestne-
ným v interiéroch alebo inak ohradených priestoroch 
bude prístup možný len s BN Passom a festivalovým 
náramkom. Lístok pre deti od 6 do 11 rokov stojí  
5 eur, pre deti od 12 rokov a dospelých je cena  
15 eur v predpredaji a 20 eur na mieste. Deti do  
5 rokov, seniori nad 62 rokov, návštevníci s preukazom 
ZŤP a ich sprievodcovia majú tradične vstup zdarma.
„Novinkou je možnosť zakúpiť si jednorazovú vstu-
penku na interiérové inštalácie pomocou QR kódu 
priamo na mieste, čo zjednoduší prístup pre všetkých 
návštevníkov. Zároveň ponúkame možnosť zameniť 
víkendový BN PASS za festivalový náramok už dva 
týždne pred samotným podujatím u našich partnerov, 
čím sa návštevníci vyhnú čakaniu v rade,“ vysvetľuje 
Zuzana Pacáková.  
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MINCE - BANKOVKY

Všetko to ponúka komunitný projekt Ovocné sady 
Trnávka od JTRE, ktorý je najúspešnejším develo-
perom v predaji rezidenčných nehnuteľností v Bra-
tislave v prvom polroku tohto roka. Významný zá-
ujem zaznamenala aj druhá etapa Ovocných sadov 
Trnávka.
„Po dvoch rokoch stagnácie a útlmu na trhu re-
zidenčných nehnuteľností sme s príchodom tohto 
roka cítili náznaky oživenia. Či už ide o návrat zá-
kazníkov aktívne hľadajúcich  svoje vlastné býva-
nie alebo nové investičné príležitosti do budúcich 
rokov. O opätovnom naštartovaní trhu nás utvrdili 
predajné čísla a dosiahnuté výsledky v prvom pol-
roku tohto roka,“ hovorí Ivan Bratko, riaditeľ pre-
daja rezidenčných nehnuteľností JTRE. 
A predstavuje tiež unikátny benefit projektu: „V po-
nuke ostáva už iba pár bytov, ku ktorým ponúkame 
buď vonkajšie parkovacie miesto zahrnuté v cene 
bytu alebo „cashback“ jednorazovo vo výške 7 200 
eur, alebo si môže klient nechať posielať 300 eur 
každý mesiac na účet počas dvoch rokov,“ vysvet-
ľuje Ivan Bratko.

POSLEDNÉ VOĽNÉ BYTY
Úspešnou kolaudáciou sa Ovocné sady Trnávka s  
1 027 kompletne dokončenými bytmi stali najväč-
ším rezidenčným projektom na území bratislavskej 
Trnávky. Kým prvá etapa je už zabývaná, v druhej 
práve prebieha odovzdávanie bytov novým majite-
ľom a zostávajú už len posledné voľné byty pripra-
vené na okamžité nasťahovanie.
Na ploche 81-tisíc štvorcových metrov ponúka pro-

jekt Ovocné sady kvalitné jednoizbové až trojizbo-
vé byty za najdostupnejšiu cenu na trhu. Skúsený 
developer JTRE spolu s architektami z GFI stavili 
na jednoduchú, ale funkčnú architektúru a verejné 
priestory s výbornými možnosťami na šport a re-
lax tak, aby vytvorili produkt ponúkajúci kvalitu za 
rozumnú cenu. Výhodou je aj to, že každý byt má 
balkón a ku každému prislúcha pivničná kobka, za 
ktorú si klient nemusí priplácať.
„Ovocné sady stavili na osvedčený koncept, ktorý 
spája cenovo dostupné bývanie s prostredím pod-
porujúcim prirodzené vytvorenie dobrej susedskej 
komunity a zároveň dostatočného súkromia pre 
každého obyvateľa. Bývanie preto dopĺňajú pred-
školské zariadenie, ďalšie služby a zelené priestory 
pre posedenie, stretávanie sa a rôzne aktivity,“ cha-
rakterizuje projekt Pavel Pelikán, výkonný riaditeľ 
JTRE.

PREMYSLENÉ A EFEKTÍVNE
Byty vo všetkých jedenástich bytových domoch 
majú efektívnu, dobre premyslenú dispozíciu a sú 
vyhotovené v kvalitnom štandarde. Projekt dispo-
nuje dostatkom parkovacích miest a v rámci pod-
zemnej garáže je aj samostatný priestor na odkla-
danie bicyklov. V prízemí budov sa nachádzajú 
obchodné priestory.

KOMUNITNÝ PRIESTOR
Súčasťou projektu je veľký centrálny park a verejná 
materská škola s kapacitou 80 miest. Zelený park, 
ktorého vybudovanie sa uskutočnilo ešte v prvej 

etape, doplnil developer o priestor na komunitnú 
záhradu. Výrazný podiel zelene poskytuje okrem 
tieňa a celkového zlepšenia klímy v horúcich let-
ných mesiacoch aj príjemný priestor pre trávenie 
voľného času. Či už to bude s deťmi na ihrisku, po-
bytovej lúke, pri komunitnom grile alebo aktívne 
na cvičiacich strojoch. 

NAJVÄČŠIE BENEFITY
Medzi najväčšie benefity patria podľa slov už za-
bývaných vlastníkov z prvej etapy veľký centrál-
ne osadený park s množstvom funkcií pre všetky 
vekové kategórie, výborné napojenie na diaľnič-
ný obchvat či blízkosť nákupných centier Avion 
Shopping Park, IKEA a Pharos. Rodiny si tu prídu 
na svoje v najväčšom detskom centre KidsHouse, 
ktoré sa nachádza v susedstve a adrenalínové dob-
rodružstvo zas ponúka Jump Arena i najväčšia le-
zecká stena K2 v rámci športového a wellness cen-
tra Aircraft.  

Aby sa vám 
dobre bývalo, 

už nestačí 
iba dobrá dis
pozícia bytu. 

Oveľa viac ľudí 
svoju pozor

nosť pri výbere 
nehnuteľnosti 

venuje bez
prostrednému 
okoliu domu, 

dostupnos
ti a vybave

nosti lokality 
a možnostiam 

spoločenského 
vyžitia.

OVOCNÉ SADY 
naplnia vaše očakávania 
kvalitného bývania

BRATISLAVA
Basketbalisti Interu už spo-
znali svojich súperov v sku-
pinovej fáze medzinárodnej 
ENBL. Na domácej pôde sa 
stretnú s poľským a nór-
skym majstrom a fanúši-
kovia sa môžu tešiť aj na 
nemecký veľkoklub Bam-
berg Basket s legendárnym 
Antonom Gavelom na poste 
trénera.
ENBL (European North 
Basketball League, Európ-
ska severská basketbalová 
liga) je síce pomerne nová, 
ale zato veľmi kvalitná nad-
národná súťaž s 18 druž-
stvami z 12 krajín. Zák-
ladná časť je rozdelená do 
dvoch skupín, do play-off 
postúpia štyri tímy z každej 
skupiny. Inter Bratislava je 
v skupine B a na domácej 
pôde privíta sedemnásobné-
ho poľského šampióna Le-
giu Veršava (23. októbra), 
úradujúceho nórskeho maj-
stra Fyllingen Basket (30. 

októbra), nemecký veľ-
koklub Bamberg Basket 
(13. novembra) a estónsky 
klub Keila Coolbet (15. 
januára). Zápasy sa hrajú 
vždy od 18. hodiny.
Inter sa na svoju premiéru 
v súťaži ENBL zodpoved-
ne pripravuje. „Podľa toho 
sme skladali aj káder, máme 
päť amerických legionárov, 
sú to Milan Acquaah, Kris 
Monroe, R.J. Gunn, Brynat 
Thomas a Brandon Norfleet, 
teda hráči so skúsenosťami 
z kvalitných európskych líg. 
Slovenské jadro tvoria od-

chovanci Interu - Róbert Hu-
dec, Richard Ondruš, Viliam 
Ďurečko, 17-ročný Martin 
Minarovjech a 16-ročný 
Maroš Golian. Tí sú dopl-
není o seniorských repre-
zentantov Samuela Volárika 
a Milana Szabóa,“ priblížil 
generálny manažér Interu 
Bratislava Michal Ondruš. 
Na post trénera sa vracia 
Aramis Naglić, držiteľ strie-
bornej olympijskej medaily, 
ktorú vybojoval ako hráč 
chorvátskeho národného 
tímu v roku 1992. (ms, ako)
 Foto: Vladimír Dorňák

BRATISLAVA
Obrovský úspech! Sloven-
skí tenisoví reprezentanti 
pod vedením kapitána Mi-
loslava Grolmusa získali 
zlaté medaily na majstrov-
stvách Európy tímov do 12 
rokov. Pod fantastický vý-
sledok sa podpísal aj Bra-
tislavčan Matteo Sanson, 
člen tenisového klubu Sla-
via STU a zverenec trénera 
Lukáša Smoľáka.
Majstrovstiev Európy hrá-
čov do 12 rokov sa celkovo 

zúčastnilo 34 trojčlenných 
tímov a mladým Slovákom 
sa vo veľkej konkurencii 
podarilo prebojovať až do 
finále. V polovici augusta 
sa v Dijone Martin Adamča, 
Matteo Sanson a Ľuboš Hú-
senica stretli v súboji o zlato 
s domácim Francúzskom, 
ktorý vyhrali presvedčivo 
3:0. Vo finálových dvojhrách 
bodovali Adamča a Sanson, 
výsledok už za rozhodnutého 
stavu upravili Adamča s Hú-
senicom vo štvorhre. Trojica 
tento rok získala najcennejší 
kov už druhýkrát, keď vo 
februári zvíťazila aj na ha-
lových ME. Matteo Sanson 
navyše už minulý rok získal 
s inými spoluhráčmi na maj-
strovstvách Európy striebro.
K športu viedli tohto Novo-
mešťana už odmalička. Celá 
rodina hrá rekreačne tenis 
a Sansonov otec, pôvodom 
Francúz, sa mu dokonca 
v detstve venoval súťažne. 

Kým si teda iné deti kreslili 
autíčka či akčných hrdinov, 
Matteovým obľúbeným ná-
metom boli odjakživa lopty 
a prekvapeným rodičom už 
dávnejšie povedal: „Šport je 
môj život“. Spočiatku vážne 
zvažoval aj futbal, nakoniec 
si ale vybral tenis. Ako sám 
tvrdí, dôvody boli aj praktické 
- pri futbale totiž ľahko dôjde 
k zraneniu. Do „bieleho špor-
tu“ sa pustil naplno a hoci je 
pre tohto čerstvého siedmaka 
na ZŠ Cádrova prioritou ško-
la, denne dochádza z Kramá-
rov na tréningy do Petržalky 
a sníva o tom, že jedného dňa 
vyhrá Wimbledon a najsláv-
nejší antukový turnaj Roland 
Garros, podobne ako jeho 
idol Rafael Nadal. „Je to mi-
moriadne nadaný tenista a ur-
čite o ňom ešte budeme všetci 
počuť,“ verí aj riaditeľka TK 
Slavia STU Bratislava Mária 
Kolimárová. (ak)
 Foto: Dušan Barbuš

Príďte fandiť našim
ŠPORTOVÉ PODUJATIA V MESTE:

BRATISLAVA
Pozrite si tipy na zaujímavé 
športové stretnutia, ktoré sa 
konajú na domácej pôde bra-
tislavských tímov – vrátane 
futbalového Interu, ktorý sa po 
dlhých rokoch vrátil na Pasien-
ky. Dátumy sa môžu v priebe-

hu mesiaca meniť, preto si 
ich vopred overte na webovej 
stránke usporiadateľa. Ak 
viete o ďalšom zaujímavom  
podujatí pre športových fanú-
šikov, napíšte nám na redak-
cia@banoviny.sk. (bn)
 Foto: TASR - Jaroslav Novák

Futbal
7.9., 16.00 h, FK Inter – OK Častkovce (3. liga)
11.9., 16.00 h, FK Inter – FK Podkonice (3. liga)
14.9., 16.00 h, FC Petržalka – MFK Tatran Lipt. Mikuláš (2. liga)
15.9., 10.30 h, FC Petržalka – FKM Nové Zámky (3. liga)
21.9., 15.30 h, FK Inter – FK Rača (3. liga)
21.9., 18.00 h, ŠK Slovan – MFK Ružomberok (1. liga)
28.9., 10.30 h, FK Rača – FK Podkonice (3. liga)
28.9., 15.30 h, FC Petržalka – FK Pohronie (2. liga)
1. 10, 21.00 h, Slovan Bratislava – Manchester City (Liga majstrov)

Basketbal
9.9., 18.00 h, BK Inter - SKN St. Pölten (prípravný zápas)
14.9., 18.00 h, BK Inter - BC Vienna (prípravný zápas)
21.9., 18.00 h, BK Inter – BC Prievidza (1. liga)
28.9., 18.00 h, BK Inter – Slávia SPU Nitra (1. liga)
2.10., 18.00 h, BK Inter - Spišskí Rytieri (1. liga)
2.10., 18.00 h, BK Slovan – ŠBK Šamorín (1. liga ženy)

Hokej
20.9., 18.00 h, HC Slovan – HC Nové Zámky (1. liga)
22.9., 17.00 h, HC Slovan – HK Dukla Ingema Michalovce (1. liga)

Volejbal
28. 9., 19.00 h, VKP Bratislava – VK Mirad UNIPO Prešov (1. liga)

Rastie nám veľký tenisový talent

Matteo si z Francúzska 
priniesol zlatú medailu.

Inter sa predstaví v parádnej  
európskej konkurencii
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Pulz Prešporka

7. a 8. septembra
V prvý septembrový víkend sa pred historickou budovou Slo-
venského národného divadla predstaví pätica profesionálnych 
tanečníkov a pätica nadšencov z rôznych komunít, ktorí spolu 
odprezentujú multikultúru mesta tancom aj šou na priečelí bu-
dovy SND. Pulz Prešporka uvidíte 7. a 8. 9. vždy o 19. a 20.30 h. 
Viac na www.bratislavavpohybe.sk

Dni Vajnor

14. – 15. septembra 2024
V rámci Dní Vajnor orga-
nizuje mestská časť, zná-
ma ako „Dedina v meste“, 
tradičné hody a dožinky 
v rámci jednej akcie, čím 
sa zdôrazní ich výnimoč-
ný charakter. Na podujatí vystúpi množstvo folklórnych 
skupín a interpretov moderného hudobného umenia ako Pe-
ter Cmorík alebo Funkiez.
Tradičný dožinkový sprievod pôjde ulicami Vajnor  
14. 9. od 15. h. Hody sú už tradične zasvätené Sedembo-
lestnej Panne Márii a začnú 15. 9. slávnostnou svätou 
omšou o 10:30 h. Pokračovať budú kultúrnym programom.  
Viac na www.vajnory.sk

Auto-Moto Salón v Bory Mall

20. – 22. septembra
Tento rok v štýle 
hobby! Nájdite to 
správne auto pre 
seba a celú rodinu. 
Príďte cez víkend 
20. až 22. septem-
bra v čase od 9. do 
21. hodiny do ná-
kupno-zábavného 
centra Bory Mall 
a spoznajte novinky, ale aj obľúbené klasiky. Tešiť sa môžete 
na modely takmer všetkých značiek áut a motoriek. Pred-
stavia vám ich využitie, či už sa vyberiete na výlet do hôr, 
kempovať alebo k moru. Viac na borymall.sk

Mačkofest v Bory Mall

28. septembra
Podujatie pre všet-
kých milovníkov 
mačiek je opäť 
tu. Príďte do ná-
kupno-zábavného 
centra Bory Mall 
na podujatie Mač-
kofest spoznať tie 
najkrajšie šampión-

ky a vybrať tú najlepšiu z nich. Ak už svoju máte, poraďte 
sa s odborníkmi, ako na správnu starostlivosť. Vypočujte si 
zaujímavé prednášky alebo sa zapojte do diskusie. Tešíme sa 
na vás od 10. do 17. hodiny! Viac na borymall.sk

Magické 3. narodeniny Nív

28. septembra
V s t á v a ť 
a oslavovať! 
Príďte oslá-
viť magické 
3. narodeniny 
Nivy centra 
s celou rodi-
nou. V sobotu 
28. septembra 
čaká na najmenších bohatý program s dvojicou Bob a Bobek. 
Dospelí sa môžu tešiť na magické zóny, kartárku, zmenáreň 
či hudobné vystúpenie kapely Funkiez. Príďte vyhrať dovo-
lenkový voucher a množstvo ďalších cien. Vstup je zdarma.  
Viac na www.nivy.com

Bratislavská knižná 
burza

každú sobotu
V  Starej tržnici môžete v so-
botu zájsť na najväčšiu knižnú 
burzu na Slovensku, ktorá spre-
vádza pravidelný potravinový 
Trh-Piac-Markt. Táto jedinečná 
akcia sa koná vždy od 9. h do  
15. h na poschodí tržnice. Nájde-
te tu najmä knihy, ale popri nich 
sa určite objavia aj grafiky, gra-

moplatne, pohľadnice, časopisy, CD-čka, komiksy a  plagáty, 
známky, mince a iné zberateľské predmety. Vstup je voľný.  
Viac na www.staratrznica.sk Demänová Rezort prichádza so septembrovou kam-

paňou, ktorá vám ponúka skvelú možnosť predĺžiť 
si leto. A to za mimoriadne výhodných podmienok 
- teraz si môžete dopriať rovnaký komfort a služby 
ako počas hlavnej sezóny, no za oveľa nižšie ceny!
Jedným z hlavných dôvodov, prečo prísť práve 
v septembri, je výrazná zľava oproti letným cenám, 
ktorá môže dosiahnuť 20 až 30 %. To znamená, že 
si môžete užiť luxusný pobyt bez toho, aby ste mu-
seli siahnuť hlboko do peňaženky. A pritom vôbec 
nemusíte robiť kompromisy v oblasti kvality uby-
tovania či služieb.
Bazény v Demänovej zostávajú otvorené aj v sep-
tembri, pričom vstup je zahrnutý v cene pobytu, ta-
kže o osvieženie rozhodne neprídete. Po dni plnom 

objavovania krás Liptova si tak môžete dopriať 
relax pri vode v Aqua fun zóne. A ak máte radi ad-
renalín alebo sa chcete len zabaviť, nachádza sa tu 
aj FUN centrum s množstvom atrakcií od obrov-
ského 3D bludiska, kolotočov až po lezeckú stenu, 
či tubing. A s menším počtom návštevníkov je to 
celé ešte príjemnejšie, nakoľko nestratíte čas státím 
v radoch.
Rodiny s deťmi si taktiež prídu na svoje. A to vďa-

ka zábavným animáciám, ktoré sú počas víkendov 
pripravené pre najmenších návštevníkov. Skúsení 
animátori zaručia, že deti budú mať plné ruky práce 
s rôznymi hrami, súťažami a kreatívnymi aktivita-
mi, zatiaľ čo rodičia si môžu oddýchnuť a načerpať 
nové sily.
V rezorte si môžete požičať aj bicykle, čo vám roz-
hodne zjednoduší objavovanie nových kútov Lipto-
va. Súčasťou vášho pobytu je aj vstup do wellness 
centra, takže napríklad po dni na bicykli skvelo 
zrelaxujete v saunách, vírivkách alebo možno aj pri 
rôznych exotických masážach.
Demänová Rezort tak ponúka ideálnu príležitosť 
predĺžiť si leto a užiť si všetky výhody septem-
brovej sezóny. Nezmeškajte túto príležitosť – leto 
v Demänová Rezort ešte nekončí!
Rezervujte si pobyt teraz. 

Viac na www.demanovarezort.sk

Aj keď sú letné 
prázdniny za nami, 

v Demänová Rezort sa 
leto ešte nekončí. Pred
stavte si, ako si užívate 
slnečné dni, relaxujete 
pri bazéne alebo obja

vujete krásy Liptova. 

Predĺžte si leto na Liptove a ušetrite
až 30 % na septembrových pobytoch!

Bratislavské noviny 80 x 30 mm

Nevyhadzujte 
knihy 

darujte ich nám
Kontakt: 0907 701786

Rytieri na hrade
DEVÍN
V prvú septembrovú sobo-
tu (7. 9.) sa na hrade Devín 
koná obľúbené podujatie 
Rytieri na Devíne, ktoré vás 
zavedie hlboko do minulosti.
K jeho vrcholom bude patriť 
cvičenie rímskych legionárov 
a uhorský rytiersky turnaj, 
tešiť sa však môžete aj na 
ďalšie zaujímavé vystúpenia, 
aktivity či stánky. (ak)

Koncerty 
hviezd
BRATISLAVA
September do mesta prine-
sie hneď niekoľko zaujíma-
vých hudobných podujatí.
V sobotu 7. 9. uzavrie festival 
Symfónia umenia na Námestí 
pred Pradiarňou svetoznámy 
tenor José Cura. V piatok 13. 
9. v štúdiu L+S vystúpi Ivan 
Mládek Banjo Band a o týž-
deň klub Pink Whale privíta 
ďalšiu českú stálicu Mňága 
a Žďorp. Piatkové koncerty 
zavŕši 27. septembra legen-
dárna skupina Elán koncertom 
v Tipos aréne. O deň neskôr 
sa v Peugeot Aréne predstaví 
svetoznáma skupina operného 
popu Il Divo. (ak)

Kráľ v meste
STARÉ MESTO
Životný osud, vládu i od-
kaz jedného z najväčších 
českých kráľov Přemysla 
Otakara II. približuje nová 
výstava pod záštitou veľ-
vyslanca ČR na Slovensku 
Rudolfa Jindráka.
Výstava je súčasťou osláv, 
počas ktorých si pripomíname 
Otakarove snahy o zmierenie 
s uhorskými panovníkmi Bé-
lom IV. a Štefanom V. Až do 
konca septembra ju môžete 
navštíviť na barokovom nádvo-
rí Univerzitnej knižnice. (ts)

SEPTEMBER
V MESTE

BRATISLAVA
Pozrite si tipy na zaují-
mavé podujatia v našom 
meste, ktoré vám i vašim 
deťom spestria septem-
ber príjemným zážitkom. 
O ďalších priebežne in-

formujeme na našom 
webe www.banoviny.sk. 
Program sa môže v priebe-
hu mesiaca zmeniť, pred 
návštevou si ho preverte 
na webovej stránke orga-
nizátorov.  (bn)
 Foto: archív

Vyberte si zážitok na víkend aj všedný deň

Festival židovskej kultúry

9. – 16. septembra
Napriek tomu, že židovská komunita bola vždy súčasťou nášho 
regiónu, jej kultúra je relatívne neznáma. Ukázať jej rôzne po-
doby je hlavným zámerom organizátorov prvého ročníka Fes-
tivalu židovskej kultúry Shalom Chaverim (Ahojte, priatelia), 
ktorý prinesie filmy, koncerty aj ochutnávku židovskej kuchyne.  
Viac na www.shalom-chaverim.sk
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PETRŽALKA
Do bistra Ferdinand, ktoré 
funguje od júla v priesto-
roch bývalého ero-
tického salónu 
v Sade Janka 
Kráľa, sme 
prišli pár 
dní po jeho 
otvorení. Pre-
kvapilo nás, 
že už vtedy bolo 
plno, a to nielen na 
terase pri malej 
fontáne, ale 
i vnútri. 
Pri výbe-
re z obe-
d o v é h o 
menu ne-
treba veľa 
špekulovať, máte 
dve možnosti.
Ferdinand je pre všetkých, 
chodia sem mladší i starší, 
maminy s kočíkmi i cyklisti 
– stojany na bicykle sme síce 
nevideli, ale môžete si ten svoj 
pokojne oprieť o múrik oproti 
vchodu, robia to mnohí. Špe-
ciálne detské menu ani detské 
stoličky k dispozícii neboli, 
zato sme si všimli, že snaživý 
otecko poumýval zašpinené 
nohy svojho drobca vo veľkom 
umývadle oproti toaletám, pri-
pomínajúcom vaňu, a nasle-
doval ho ďalší rodič... Dobrá 

služba, 
ak to bolo mys-

lené práve takto.
Obnovené priestory pôsobia 
príjemne, interiér, ktorý zdo-
bí mozaika na čelnej stene, 
je jednoduchý, ale funkčný 
a vzdušný, páčilo sa nám 
tiež, že sme mohli sledovať 
kuchárov v otvorenej kuchy-
ni priamo pri práci. Vo všed-
ný deň ponúkajú obedy len 
v rámci menu, a to dve jedlá, 
jedno s mäsom, druhé vegeta-
riánske. Za obe sme zaplatili 
rovnakú sumu 11,90 € aj s po-
lievkou, samostatná polievka 
stojí 3,50 €. Ako prvé nám 
však priniesli pohár s vodou 
grátis – prekvapilo a potešilo.
Zeleninová polievka bola 
diétnejšia, plávalo v nej asi 
šesť kúskov karfiolu a v kla-
sickom tanieri jej bolo tak na 
pár lyžíc, ale chuť dobrá, prí-
jemne osviežujúca a trochu 
kyselkavá, to nás zaujalo.
Na ďalší deň bol v ponuke ve-
getariánsky Boršč, v ktorom 
mäso zastúpili veľké fazule 
a nebolo to zlé. Aj túto poliev-
ku pripravili redšiu, pár slíži-
kov cvikle a mrkvy, kapustu 
sme hľadali márne, ale chu-
ťovo sa jej nedalo nič vyčítať 
a konzistencia nám v tých ho-
rúčavách úplne vyhovovala.
Z hlavných jedál sme vyskúša-
li Pomaly pečené plece z man-
galice s kôprovkou a parenou 

k n e d ľ o u . 
Mäsko bolo 

výborné, šťavnaté 
a mäkké, ibaže kuchár to 
trochu prehnal so soľou. Zato 
kôprová omáčka chutila veľmi 
dobre a knedľa bola tiež fajn.
Zemiakové placky v rámci 
„vege“ ponuky boli šťavnaté, 
nespečené, skutočne zemia-
kové, nechýbalo im nič, hoci 
kolega vyhlásil, že by pridal 
štipku korenia. K plackám 
podávali smotanový dresing 
s nasekanou pažítkou. Bol 
svieži a chutný, ale mohol 
byť radšej v osobitnej miske, 
nie priamo šupnutý na plac-
ku, aby ju nezbavil chrumka-
vosti, pre ktorú ju máme radi. 
Navyše sme dostali mini 
šalát v podobe pokrájanej 
rajčiny s cibuľou a nálevom 
zvláštnej chuti. Vysvetlili 
nám, že je v ňom kôpor, ale 
typickú vôňu ani chuť tej-
to bylinky sme necítili. Aj 
z tohto menu sa zasýtite, ale 
neprejete, čo je v poriadku, 
ibaže dať takmer dvanásť eur 
za dve placky a trochu po-
lievky je celkom dosť.
Soliť tunajších kuchárov asi 
baví, potvrdili nám to aj na 
ďalší deň, keď sme ochutnali 
Kuraciu rolku s petržlenom. 
Výrazne slaná bola nielen 
rolka, ale takisto feniklová 
omáčka pripravená s bielym 
vínom a rovnako baby ze-
miaky. Bola to však naozaj 
pochúťka s trochu tuhším, 
ale lahodným mäsom. Omáč-

ka za-
ujíma-

vej chuti 
bola jemná 

a osobitne chválime posýpku 
z upražených kuracích koží, 
dobrý nápad, bola skvostná.
Vyskúšali sme tiež Cuketový 
prívarok s vajíčkom a chle-
bom. Ľahké letné jedlo bolo 
už na pohľad lákavé a chuť 
veľmi príjemná. Čakali sme 
síce väčšie kúsky cukety, pri-
pravili nám skôr hladký hustý 
krém, ale pochutili sme si.
Na záver sme otestovali kávu 
za bezkonkurenčné 1 €, kto-
rá je pre mnohých veľkým 
lákadlom. Inak, aj limonády 
(300 ml za 3,20 €) robia vý-
borne, a čapujú tiež kofolu 
(300 ml za 2,50 €). Naše „eu-
rové“ espreso v objeme 20 
ml bolo jednoznačne z kva-
litných kávových zŕn s bo-
hatou chuťou a intenzívnou 
vôňou. Jediná výhrada: kým 
všetky jedlá sme mali na sto-
le do približne 20 minút, na 
kávu sme čakali vyše polho-
diny. Obsluhujúce dievčatá 
boli milé a ústretové, ale v tie 
prvé dni po otvorení bistra 
sa zjavne potrebovali zladiť.
 (bn)
 Foto: Matúš Husár
Naše hodnotenie: 
Maximum: 5 hviezdičiek 
Reštaurácia nebola o návšte-
ve informovaná. Konzumáciu 
si redakcia platila sama.

Najviac vás zaujalo na našom 
webe banoviny.sk

Bufetovú prístavbu na budúcej 
reštaurácii na Železnej studničke 

čoskoro odstránia
Tomáš: Aspoň jeden politik, čo myslí aj na iných 
a nielen na svoje obohatenie. Ako by nám bolo krás-
ne, keby aj iní poslanci takto zveľaďovali okolie.
Katarína: Super bufet. Výborné pagáče aj obslu-
ha. Kam sa presťahujú?
Lucy: Ten kontajner mal také svojské čaro. Ale to, 
čo tam vzniká, je lepšie.

Sylvia: A ako to bude s parkovaním? Je to veľmi plné. Starší ľudia nezájdu ďaleko od parko-
viska, ale poteší ich tichosť lesa, keď si môžu posedieť na lavičke. A nie každý má toľko síl, 
aby sa doviezol MHD.
Slavomír: Bratislava si zaslúži také miesto. Foto: ms

Spravte si výlet loďou, jazdia na Devín aj do Rakúska
Adela: Len škoda, že turistom nepovedia, čo je čo. Ja som to musela môjmu priateľovi vysvet-
ľovať a tiež neviem všetko, ale boli tam aj turisti z iných krajín a tí si to museli hľadať na mape 
a hádať, či to je ten dom, most či hrad.
Radovana: My sme boli, chceli sme mať zážitok, ale asi sme boli poslednýkrát. Tie ceny sú 
ozaj choré.
Mario: Podľa mňa je fascinujúce, že tie lode jazdia. Stálo by to za to už len kvôli tej jazde.
Katarína: V 90. rokoch sme boli s kamarátkou loďou vo Viedni. Keby som dnes mohla, nie 
finančne, ale fyzicky, išla by som a vôbec by som neriešila cenu lístka.

www.facebook.sk/banoviny

 Váš názor nás zaujíma

Z REDAKČNEJ POŠTY
Aj menšie zmeny a nápady potešia
Už dávnejšie som si na petržalskom Námestí republiky všimol novo 
vymaľované povrchy na veľkom športovisku, po ktorých jazdia decká 
na freestyle kolobežkách, bicykloch, občas i na skateboardoch. 
Aj takéto malé vylepšenie pred plánovanou revitalizáciou celého 
námestia poteší. Jazdcov, ktorí tu na väčších a vyšších prekážkach 
skúšajú rôzne akrobatické prvky, býva vždy veľa. Je dobré, že sa so 
skateparkom ráta aj po úprave námestia, i keď sa zrejme presunie 
do inej jeho časti. Unikátny je práve tým, že ho vyhľadávajú freestyle 
jazdci. Veľmi sa mi páči aj zelená knižná búdka pri Draždiaku 
s označením miestnej knižnice, ktorá je k dispozícii každému – idem 
s deťmi na jazero, zoberiem si knižku, pol dňa tam pobudneme a ja 
mám aspoň čo čítať. A potom knižku vrátim.
 Petržalčan Matúš

Parkujú na výnimku, aj keď nemusia
Píšem vám ohľadom situácie s parkovaním v regulovanej zóne 
PAAS Pokrok. Od zavedenia parkovacej politiky vodiči Prezídia 
Policajného zboru zneužívajú svoje oprávnenie, tzv. parkovanie na 
výnimku v službe (kartička za oknom), vyhýbajú sa tak parkovnému, 
a dokonca dlhodobo parkujú na cik-cak čiare. Mestská polícia sa 
vyhovára, že riešenie nie je v jej kompetencii, PAAS kontrolóri ich 
takisto nepokutujú... Na okraj, udivilo ma správanie autora príspev-
ku, ktorý sa nachádzal vo FB skupine Život v MČ Bratislava - Nové 
Mesto, t. j. nevolať na nich mestskú políciu, lebo im potom budú stáť 
pod oknami.
 Novomešťan Branislav

Poznámka: Tzv. parkovanie na výnimku umožňuje pracovníkom 
policajného prezídia parkovať so služobným autom kdekoľvek 
zadarmo. V dávnejšom odkaze pre starostu tvrdila obyvateľka 
danej lokality Jana, že viaceré autá policajného zboru boli takto 
zaparkované bez pohnutia aj niekoľko týždňov. Podľa niektorých 
Novomešťanov je aktuálna situácia o niečo lepšia, podľa iných 
sa napriek viacmesačnej kritike zneužívania výnimiek zásadne 
nezmenila.

Ďakujeme, že s nami zdieľate vaše názory. Každý mesiac z nich 
vyberieme tie najpodnetnejšie, trefné aj vtipné, a uverejníme. 
Chcete sa s nami podeliť o skúsenosť či o to, čo vás vo vašej 
štvrti trápi? Píšte, pýtajte sa, komentujte na mail redakcia@
banoviny.sk, pod článkami na našej stránke www.banoviny.sk 
alebo na našom Facebooku www.facebook.sk/banoviny.

Prvý test nového bistra Ferdinand s kávou za euro

Kuracia 
rolka

Cuketový 
prívarok

Zemiakové placky

Pečené plece 
z mangalice

Boršč

Zeleninová 
polievka

Kuchárov môžete sledovať 
priamo pri práci.

Mestská časť Bratislava-Ružinov má záujem kúpiť nehnuteľností, ktoré budú právoplatne skolaudované ako holopriestory s mož-
nosťou vykonania ďalších stavebných úprav potrebných k prevádzkovaniu materskej školy, alebo už skolaudované ako objekt 
materskej školy.

LOKALITY NEHNUTEĽNOSTÍ – 
VŠETKY KATASTRÁLNE ÚZEMIA MESTSKEJ ČASTI BRATISLAVA RUŽINOV – K.Ú. RUŽINOV, NIVY, TRNÁVKA.

Ponúkaná nehnuteľnosť musí pozostávať z:
- nebytového priestoru, ktorého interiérová plocha predstavuje minimálne 400 m2;
- exteriérového detského ihriska alebo záhrady alebo predzáhradky v rozsahu najmenej 200 m2; herné zariadenia, ktoré sa môžu 

na exteriérovom detskom ihrisku nachádzať, musia spĺňať požiadavky v zmysle príslušných všeobecne záväzných právnych 
predpisov a technických noriem (certifikované v zmysle STN EN 1177 a 1176 z roku 2020) a musia byť primerané pre deti do 
veku 6 rokov 

- parkovacích miest v počte minimálne dve parkovacie státia a jedno vyhradené parkovacie státie ZŤP.

Mestská časť má záujem o nadobudnutie vlastníckeho práva výhradne k nebytovým priestorom pre daný účel (zriadenie mini-
málne 2 tried materskej školy s technickým zázemím, ktoré je v súlade s platnými právnymi predpismi pre prevádzku zariadenia 
materskej školy).
Nebytový priestor musí byť pripojený na verejný vodovod, verejnú kanalizáciu a elektrickú sieť, pričom tieto pripojenia ako aj 
dodávanie médií, resp. poskytovanie služieb, nesmú byť podmienené súhlasom tretej osoby. 
Užívanie pozemkov predstavujúcim exteriérovú časť ponúkaných nehnuteľností (detské ihrisko, parkovacie státia, záhrada, pre-
dzáhradka) je možné riešiť aj zriadením vecného bremena.
Prístupová komunikácia k ponúkaným nehnuteľnostiam musí byť verejná a v prípade, že tomu tak nie je, mestská časť požaduje 
preukázanie iného práva napr. zriedenie vecného bremena práva prechodu a prejazdu in rem.
Ponúkané nehnuteľnosti nesmú byť zaťažený žiadnymi vecnými právami tretích osôb (vecné bremeno, záložné právo, predkupné 
právo, nájom a pod.). 
Ponúkané nehnuteľnosti nesmú byť predmetom žiadneho súdneho, rozhodcovského, exekučného, alebo akéhokoľvek iného ad-
ministratívneho konania.
Ponúkané nehnuteľnosti nesmú byť súčasťou konkurznej podstaty a nesmú existovať žiadne také skutočnosti, ktoré by potenci-
onálne mohli spôsobiť ich zaradenie do konkurznej podstaty.

V prípade záujmu, je potrebné predložiť ponuku nehnuteľností spĺňajúcich vyššie uvedené kritéria v lehote do 15.09.2024 na 
adresu:
Miestny úrad mestskej časti Bratislava-Ružinov, Odbor majetkový, Mierová 21, 827 05 Bratislava 

v zalepenej, neprehľadnej obálke, na ktorej bude uvedená adresa záujemcu o inzerát, t. j. osoby, ktorá reaguje na tento inzerát, 
pričom na obálke bude zároveň uvedené: „Inzerát – kúpa nehnuteľností MŠ – NEOTVÁRAŤ“

Vašu ponuku nehnuteľností spĺňajúcich vyššie uvedené kritéria s uvedením požadovanej ceny predkladajte výhradne v písomnej 
forme, v slovenskom alebo v českom jazyku. 
V prípade, že nás Vaša ponuka osloví, budeme Vás vo veci kontaktovať.

Starožitnosti 
Panenská 22
Odkúpime v hotovosti:

sklo, porcelán, striebro, obrazy, hodiny, šperky, 
lampy, nábytok, i celé 

pozostalosti, umenie každého druhu
Konzultácie zdarma aj u Vás doma

tel: 0907 981 477
Sme tu pre Vás už 30 rokov

Cyklotrasu
Salaš opravili
NOVÉ MESTO
Financie, ktoré poskytuje 
magistrát štátnemu podni-
ku Lesy SR ako kompen-
záciu za zníženie ťažby, sa 
využili aj na opravu obľú-
benej cyklotrasy za Bielym 
krížom, ktorá bola v hava-
rijnom stave.
„Lesná cesta Salaš“ prepája 
dve medzinárodné cyklotrasy 
EuroVelo 13 a 6 aj Záhorie 
s Podunajskou nížinou. (ts)

Prvá opera
po slovensky
BRATISLAVA
Pred sto rokmi mala v Slo-
venskom národnom divadle 
premiéru prvá po slovensky 
spievaná opera, dielo fran-
cúzskeho skladateľa Julesa 
Masseneta Kaukliar u Mat-
ky Božej.
Predstavenie malo u sloven-
skej verejnosti mimoriadne 
dobrý ohlas a to, že z javiska 
znela slovenčina aj v opere, 
malo na ľudí veľký účinok. 
Operu v sezóne 1924/1925 
odohrali ešte päťkrát. (TASR)

Viac článkov zo života  
v Bratislave nájdete na 

www.banoviny.sk
a aj na Facebooku  

www.facebook.com/banoviny
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Lietanie je prastarý sen 
ľudstva. Dôkazom nie je 
len antická báj o Daidalo-
vi a Ikarovi, ale napríklad 
aj tradované rozprávanie, 
podľa ktorého sa v roku 
1603 spustil Faustus Ve-
rančič pomocou akéhosi 
padáka z vysokého domu 
v Bratislave. Vedeli ste, že 
najznámejšia vzducholoď 
Zeppelin má pôvod v na-
šom meste? Píše o tom aj 
Igor Janota v knižke Brati-
slavské rarity, z ktorej sme 
vybrali niekoľko zaujíma-
vostí.
O prvý skutočný let v Brati-
slave sa pokúsil profesor Šte-
fan Šabík 25. mája 1847. Ba-
lón si pripravil na vtedajšom 
Kniežacom námestí (dnes 
Námestie slobody). Pred oča-
mi početných divákov vstúpil 
do koša a balón sa v tú chvíľu 
vzniesol. Vystúpil však len 
do výšky niekoľkých metrov, 
nepreletel ani ponad Firš-
nál – a havaroval. Letcovi sa 
však nič nestalo. Pokus nebol 
úspešný, ale letec si vyslúžil 
obdiv.
Až v roku 1906 mohli Bra-

tislavčania vidieť skutočný 
vydarený let balónom nad 
mestom. Z Rakúska k nám 
vtedy priletel kapitán Hinter-
stoisser so svojím spoloční-
kom, predsedom rakúskeho 
aviatického klubu. Guľovitý 
balón mal jednu nevýhodu – 
nedal sa riadiť. Letel, kam ho 
niesol vietor. Pokúšali sa to 
zmeniť trnavskí rodáci, bratia 
Petrovičovci. V rokoch 1890 
– 1894 navrhli stavbu vzdu-
cholode dlhej 128 metrov 
s priemerom 11,6 metra. Pri-
pomínala veľkú cigaru. Mala 
dva piestové motory s vrtuľa-
mi, ktoré zvyšovali rýchlosť 
letu a usmerňovali ho.
Projekt vyhotovili do naj-
menších detailov, nemali 
však peniaze na jeho realizá-
ciu. Predali ho teda nemec-
kému grófovi Zeppelinovi. 
A tak z bratislavskej kuchyne 
prišli na svet vari najznámej-
šie vzducholode Zeppelin.
Nový majiteľ projektu ne-
zaháľal. Bol si vedomý, ako 
rýchlo môže napredovať 
nový technický odbor. Už 
v roku 1896 predstavil svo-
ju vzducholoď Zeppelin 1, 
a o štyri roky aj modernejšiu 
variáciu Zeppelin 2.
Hoci sa projekt poháňanej 
a riadenej vzducholode zrodil 
u nás, nad Bratislavou vzdu-

choloď preletela až v roku 
1909. Bol to typ Parseval – 
rakúsky vojenský stroj. Na 
strategické účely robil letecké 
snímky mesta a okolia. Brati-
slavčania zas, naopak, húfne 
fotografovali vzducholoď zo 
zeme. Miestne nakladateľ-
stvo Pressburger na Ventúr-
skej ulici ihneď vydalo série 
fotografií a pohľadníc, ktoré 
sa rýchlo rozpredali.
Vzducholode Zeppelin sa 
nakoniec predsa len objavili 
nad Bratislavou: prvá v roku 
1917 a druhá 12. júna 1932 
(niektoré zdroje uvádzajú rok 
1931, pozn. red.). V druhom 
prípade to bol typ, ktorému 
sa v roku 1924 podarilo pre-
letieť ponad Atlantický oce-
án. Vzducholoď nad Brati-
slavou pilotoval Švajčiar Dr. 
Hugo Eckener, a sprevádzal 
ho okrem druhého pilota aj 
Dr. Pavol Fábry, predseda 
bratislavského aeroklubu. 
Od tých čias už bratislavský 
vzdušný priestor brázdili iba 
lietadlá. A nie je ich málo, 
hoci ich zväčša ani nevidieť, 
ani nepočuť. Pohybujú sa vo 
veľkých výškach, obyčajne 
nad 8 000 metrov, a odtiaľ už 
hluk, aj pre riedky vzduch, 
k nám dolu nepreniká.
Ani balóny sa z nášho života 
celkom nevytratili. Dňa 2. mája 

1930 vzlietol z Firšnálu balón 
cukrovinkových magnátov 
Stollwerckovcov s veľkou re-
klamou na ich výrobky. O nie-
koľko rokov svoj reklamný 
ťah opakovali. Tretíkrát balón 
letel nad mestom v roku 1971 
s reklamou na výstavu Inter-
camping, štvrtý v roku 1972 
bol pútač zvolávajúci ľudí na 
veľtrh Incheba – ale napríklad 
aj v roku 1996 sa vzniesol nad 
Bratislavou gigantický balón 
v tvare pneumatiky, opäť ako 
súčasť reklamnej kampane vý-
staviska. (bn)
 Foto: Vydavateľstvo 
 Marenčin PT, archív TASR

Vzducholode Zeppelin prišli z bratislavskej kuchyne

Vzducholoď typu Parseval preletela nad Bratislavou v roku 1909.Gigantický balón v tvare 
pneumatiky, propagu-
júci gumárenský podnik 
Matador Púchov, preletel 
v podvečer 25. júna 1996 
nad centrom Bratislavy.

Spracované podľa knihy 
Igora Janotu Bratislavské 

rarity, vydavateľstvo  
Marenčin PT (so súhlasom 

vydavateľstva).

NOVÉ MESTO
Tento pekný dom z roku 
1924 v Novom Meste určite 
poznáte, i keď na historic-
kej fotografii je úplne zni-
čený. Všimli ste si údaj na 
jeho fasáde? 
Dobová fotografia niekdaj-
šieho štátneho obytného 
domu na nároží Vajnorskej 
ulice a Trnavskej ulice po-
chádza z 28. mája 1945 a jej 
autorom je Ladislav Roller. 
Podobne vyzerali mnohé 
ďalšie budovy v Bratislave, 

ktoré počas druhej sveto-
vej vojny zničili a vypálili 
Nemci. Dnes, po obnove, 
patrí táto storočná stavba 
k lukratívnym adresám nášho 
mesta.
Rozsiahly objekt z roku 
1924 postavili podľa návrhu 
českého architekta Vojtěcha 
Šebora (1890 – 1968), ktorý 
istý čas pôsobil aj v Brati-
slave. Má charakteristickú 
farebnosť rondokubistickej 
architektúry, ktorá k nám 
prišla práve z Česka – niek-

torí odborníci nazývali tento 
sloh české art deco, no našli 
sa i kritici, ktorí ho označili 
za „pomýlený“. 
Mnohí z nás prechádzajú 
okolo impozantnej stav-
by možno aj každý deň, 
nie každý si však všimne 
údaj pri vstupe od Trnav-
ského mýta – na fasáde je 
výrazne vyznačený dátum 
1924 a pri ňom písmeno 
L. Porovnajte si historickú 
fotografiu s aktuálnou od 
Ľubomíra Deáka z OZ Bra-

tislava a jej Premeny – na 
nej sme označenie zvýraz-
nili.
Zaujímavé je tiež, že pred 
takmer 80 rokmi fungovala 
na prízemí domu, konkrét-
ne na rohu Vajnorskej a Tr-
navskej, lekáreň – a lekáreň 
nájdete na rovnakom mieste 
i dnes. Spomínané označenie 
objektu rokom 1924 a písme-
nom L je hneď vedľa. (ac) 
 Foto: archív TASR, 

Ľubomír Deák/OZ 
Bratislava a jej Premeny

Cez vojnu ju vypálili 
Nemci, dnes je opäť impozantnou stavbou
PREMENY BRATISLAVY

VTEDY: Zničená budova po požiari, rok 1945 DNES: Na fasáde sa zachoval dátum 1924 a písmeno L.

STARÉ MESTO
Presne pred 80 rokmi, 29. 
augusta 1944, sa začalo Slo-
venské národné povstanie, 
ktoré patrí k najslávnejším 
kapitolám našich dejín. 
Toto jedno z najväčších 
ozbrojených vystúpení proti 
nacizmu v Európe pripomí-
na aj Námestie Slovenského 
národného povstania v cen-
tre Bratislavy. Jeho názov 
sa v minulosti menil podľa 
ducha doby a momentálnej 
politickej situácie.
Mladí ľudia to zrejme ne-
vedia, pamätníci určite áno. 
Námestie SNP, dejisko Než-
nej revolúcie a najväčších 
politických udalostí v Brati-
slave, malo v minulosti rôzne 
názvy. Už od 14. storočia sa 
tu konali trhy. Námestie bolo 
v minulosti rozdelené na nie-
koľko častí, podobne ako je od 
roku 2019 priestor pred Starou 
tržnicou premenovaný na Ná-
mestie Nežnej revolúcie. Cen-

trálna časť pri nemocnici  bola 
Námestím milosrdných, dolná 
časť zas  podľa sortimentu, 
ktorý sa tu predával, Obilným 
trhom, neskôr trhom Hydino-
vým či Zeleným. 
Od roku 1879 nieslo súčasné 
Námestie SNP názov Trhové 
námestie. Od roku 1921, teda 
po vzniku Československa, sa 
zmenilo na Námestie Republi-
ky, po roku 1939 zas na Hlin-
kovo námestie, od roku 1945 
nieslo až do roku 1962 názov 
Stalinovo námestie. Naša fo-
tografia pochádza z roku 1951, 
keď námestie čakala veľká 
prestavba. Priestor totiž už 
kapacitne nevyhovoval zvý-
šeným nárokom na dopravu. 
Preto prestavali celý dopravný 
uzol, premiestnili nástupis-
ká električiek a zmenili smer 
tejto dopravy, ktorá už vtedy 
premávala na Hlavnú stanicu.
Námestie Slovenského ná-
rodného povstania, ktorému 
dominuje Pamätník SNP ako 

symbol národného odporu 
a boja za slobodu, dnes pred-
stavuje spolu s Kamenným 
námestím jedno z najvýznam-
nejších mestských priestran-
stiev Bratislavy. Magistrát 
pripravuje komplexnú mo-
dernizáciu oboch priestorov, 
v rámci ktorej plánuje upred-
nostniť pešiu a cyklistickú do-
pravu  či vytvoriť prestupový 
uzol električiek a trolejbusov. 
Rekonštrukcia sa bude týkať 
aj Pamätníka SNP. Prvá etapa, 
ktorá má zahŕňať plochu ná-
mestia od električkovej trate 
na sever vrátane Poštovej 
ulice po Obchodnú ulicu, 
by sa mohla začať v roku 
2026. (ms, ac, tasr)
 Foto: archív TASR

Poznáte históriu Námestia Slovenského národného povstania?

Význam SNP
Slovenské národné povstanie sa stalo jednou z kľúčových udalostí našich novodobých dejín, 
vypuklo ako ozbrojené vystúpenie proti nacizmu a fašizmu. V histórii slovenského národa sa 
ešte nikdy dovtedy slovenský ľud nezúčastnil v takom masovom meradle a takými hrdinskými 
činmi v boji na strane všetkých demokratických síl vo svete. Povstanie zároveň požadovalo obno-
venie Československej republiky na princípe rovný s rovným.

Námestie so sochou Stalina zaplnili 
v apríli 1951 účastníci Pochodu mieru.

Päť zastavení 
v Štefánii
STARÉ MESTO
V legendárnej kaviarni 
Štefánka môžete 13. sep-
tembra zažiť zaujímavý 
večer, ktorý jeho organi-
zátori pripravili k 120. 
výročiu nástupu dynastie 
Hackenbergerovcov „na 
trón Café Stefanie“ (Šte-
fánky).
„Scenár podujatia čer-
pá zo spomienok Bélu II. 
Hackenbergera, zo zlatého 
obdobia kaviarne v rokoch 
1932 až 1945. Návštevní-
ci si vypočujú aj úryvok 
z básnickej symfónie Jána 
Smreka Básnik a žena, 
ktorej prvé verše autor 
predniesol práve v Cafe 
Stefanie, zarecitujú ho Ida 
Rapaičová a Jozef Šimo-
novič,“ priblížil spoluor-
ganizátor podujatia Ondrej 
Lőrinčík. Program je oveľa 
bohatší, zahŕňa päť rôz-
nych zastavení, jedno aj 
pri lákavých gurmánskych 
špecialitách. (ac)

Pieta
pohrebná služba

Pieta – pohrebná služba
Mlynské Nivy 8
02/52 63 11 81 
www.pieta.sk

Pomáhame 
24 hodín denne 

už viac ako 30 rokov.
~ ~ ~
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Pod hlavnou 
stanicou majú
novú kameru
STARÉ MESTO
Mestská polícia bude môcť lep-
šie dohliadať na verejný poria-
dok v meste. Rozšírila počet
kamier, ktoré sú napojené na
mestský kamerový systém. Ešte
koncom leta  spustili kameru na
Námestí Franza Liszta. Mestskí
policajti v súčasnosti používajú
95 kamier. Všetky kamery sú
otočné, digitálne a poskytujú
obraz vo vysokom rozlíšení. Zo
všetkých sa dá v prípade potre-
by urobiť záznam. 
Kameru na Námestí Franza
Liszta nainštalovali preto, lebo
ide o prístupové miesto turistov
do Bratislavy a aj týmto spôso-
bom chcú zvyšovať ich bezpeč-
nosť. V okolí Hlavnej železničnej
stanice dochádza k zhromažďo-
vaniu viacerých neprispôsobi-
vých osôb, policajti kontrolujú
najmä dodržiavanie všeobecne
záväzného nariadenia o čistote a
poriadku a nariadenie o zákaze
požívania alkoholu na verejnosti.
V rozširovaní počtu kamier v
meste sa má pokračovať, keďže
kamerový systém zvyšuje bez-
pečnosť v uliciach Bratislavy.
Kamery pôsobia v prvom rade
preventívne. 
V prípade páchania priestupku
alebo trestného činu zase môže
operátor na miesto rýchlo
poslať hliadku. Kamerové
záznamy pomáhajú aj Policaj-
nému zboru SR pri objasňovaní
trestných činov.
Od začiatku roka fungujú tri nové
kamery za približne 17-tisíc €
(vrátane inštalačných prác).
Magistrát navrhuje aj vytvorenie
jednotného mestského kamerové-
ho systému, ktorý by zjednotil
všetky existujúce kamerové sys-
témy v Bratislave - kamerový
systém Dopravného podniku Bra-
tislava, Krajského riaditeľstva
Policajného zboru SR v Bratisla-
ve a Mestského kamerového sys-
tému mestskej polície.
V súčasnosti totiž mesto financu-
je tri oddelené kamerové systémy.
Ich využitie nie je pritom optimál-
ne vzhľadom na rôzne poslanie
koncových užívateľov. Kamero-
vý systém sa tak využíva jedno-
stranne. (lm)

Deti môžu 
športovať na
novom ihrisku 
PETRŽALKA
Futbal, hokejbal, volejbal či
hádzanú, ale aj ďalšie športy
si môžu zahrať deti a mládež
na novom multifunkčnom
ihrisku v pri Základnej škole
na Nobelovom námestí v
Petržalke. 
Okrem školákov sa môžu tešiť
aj miestni obyvatelia, ktorým
bude ihrisko k dispozícii mimo
vyučovacích hodín. Hracia plo-
cha ihriska má rozlohu 600
štvorcových metrov. (st)

BRATISLAVA
Na stretnutí pracovníkov
oddelenia Sprostredkovateľ-
ského orgánu hlavného mesta
(SO) pre Integrovaný regio-
nálny operačný program
(IROP) so zástupcami mest-
ských častí Bratislavy rozobe-
rali možností poskytnutia
pomoci pri projektoch jedno-
tlivých mestských častí.
Starostov napríklad informovali
o výzve na výstavbu a rekon-
štrukciu materských škôl, ktorá

by mala byť zverejnená už v
najbližšom čase. Zástupcov
mestských častí však zaujímali
aj výzvy týkajúce sa bezpečnej a
ekologickej dopravy, prostred-
níctvom ktorej bude možné
financovať napríklad aj výstav-
bu cyklotrás. 
Na čerpanie z programu IROP
boli v krajských mestách zria-
dené sprostredkovateľské orgá-
ny priamo v mestských úra-
doch. V prípade Bratislavy túto
úlohu plní magistráte. Jednou z

jeho hlavných činností sú tvor-
ba a aktualizácia riadiacej do-
kumentácie. Ďalej ide o prípra-
vu výziev na predkladanie pro-
jektových zámerov a žiadostí o
nenávratný finančný príspevok
a o posudzovanie projektových
zámerov a ich odborné hodno-
tenie v časti aplikácie bodova-
ných kritérií v rámci konania o
žiadosti o nenávratný finančný
príspevok/vypracovanie hodno-
tiacich správ k projektovým
zámerom. (kk)

Hlavné mesto ponúklo mestským
častiam pomoc pri projektoch

P i e t a
pohrebná služba

Pomáhame 
24 hodín denne 

už viac ako 30 rokov
~ ~ ~

Posledná rozlúčka v našej
obradnej miestnosti 

za 850 eur
~ ~ ~

Súčasťou balíka služieb je 
truhla, čalúnenie, obliekanie, 

úprava, smútočný obrad, 
vybavenie matriky 

a kremácia 
vrátane štandardnej urny

~ ~ ~
V obradnej miestnosti Pieta 

ponúkame bezplatne tieto služby:
�� prepožičanie štyroch 
umelých vencov už aj 

so štandardnými stuhami
�� zobrazenie fotografie 

zosnulého na LCD monitore
�� prehratie foto prezentácie 

zo života zosnulého
�� kondolenčnú listinu

~ ~ ~
Na týchto službách 
ušetríte minimálne 

240 eur
Mlynské nivy 8
02 /  5263 1181
www.pieta.sk

Novovznikajúce Malé Kras-
ňany vás pozývajú od štvrtka
20.10 do soboty 21.10. priamo
do svojho areálu. Dni otvore-
ných dverí ponúknu počas
predĺženého víkendu atrak-
tívny program a zábavu aj
pre najmenších. Tešiť sa
môžu všetci, ktorí sa zaujíma-
jú o moderné trendy v bývaní
a zdravý životný štýl.     
Svoje brány doširoka otvoria
Malé Krasňany vo štvrtok o
15.00. Počas troch dní tu môže-
te navštíviť úplne nové vzorové
byty navrhnuté profesionálny-
mi bytovými dizajnérmi.
Možno sa nimi dáte inšpirovať
pri zariaďovaní vlastného býva-
nia. Odborníci vám ochotne

poradia aj s možnosťami finan-
covania pri kúpe nehnuteľnosti. 
V piatok sa program začína už
ráno po desiatej. Pri predajnom
mieste Malých Krasňan na
Račianskej ulici si poobede
môžete dať poradiť od športov-
ca, špecialistu na výživu a
životný štýl a moderátora Mar-
tina Šmahela, s ktorým môžete
absolvovať aj špeciálny tréning
na posilnenie imunity a na
správne chudnutie.
Sobotou vás od 10.00 až do
19.00 bude svojím koncertom
sprevádzať speváčka Barbara
Weiss. K špeciálnej atmosfére
isto prispeje ochutnávka výni-
močných malokrasňanských
vín z miestnych viníc. 

PD Vinohrady vás zasvätí do
tajov tradičného vinárstva v
priamom susedstve s modernou
mestskou architektúrou. Aby
ste nedegustovali naprázdno,
chýbať nebude ani chutný
domáci guláš podľa receptu
miestneho pivničného. 
Počas troch dní vás čaká bohatý
program, ktorý si užije celá
rodina vrátane najmenších.
Kreatívne dielne pre šikovné
ruky, maľovanie na tvár a
zábavné hry s animátormi. 
Vezmite so sebou na Dni otvo-
rených dverí do Malých Kras-
ňan svojich najbližších a prog-
ram si užijete dvojnásobne. 

www.malekrasnany.sk �

Zažite Dni otvorených dverí 
v Malých Krasňanoch

V obradnej miestnosti Pieta 
ponúkame bezplatne tieto 

služby:
► prepožičanie 

štyroch umelých vencov 
už aj so štandardnými 

stuhami

► zobrazenie fotografie 
zosnulého na LCD monitore

► prehratie foto 
prezentácie zo života 

zosnulého

► kondolenčnú listinu.

Na týchto službách 
ušetríte min. 

300 eur.

~ ~ ~

Podvodníci opäť vyčíňa-
jú. Magistrát na sociálnej 
sieti upozornil na podvod-
né rozhodnutia o vyrube-
ní poplatku za komunálny 
odpad, ktoré sa objavujú 
v poštových schránkach. 
Adresátom na falošnom 
poštovom poukaze pritom 
nie je hlavné mesto BRA-
TISLAVA, ale súkromná 
spoločnosť. Magistrát pri-
pomína, že rozhodnutia 
štandardne zasiela koncom 
januára, respektíve začiat-
kom februára, a to buď do 
elektronickej schránky, 
alebo doporučene do vlast-
ných rúk. Pri bytových do-
moch vyrubuje poplatok 
správcovi bytového domu 
a ten následne poplatok vy-
účtuje vlastníkovi. (TASR)
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Moderný 
dizajn, 
jedinečné 
možnosti

Kancelárske priestory pre výnimočný 
pracovný zážitok, ihneď k nasťahovaniu.

www.bratislavaoffices.sk
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